
اقدام های ۹گانه برای مقابله جدی با قاچاق 
سوخت در کشور

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران از اجرایی شدن 
اقدام هــای نه گانــه در این شــرکت برای مبــارزه با قاچاق ســوخت و 

فرآورده های نفتی خبر داد.
 جعفر سالاری نســب دراین باره بیان کرد: تخصیص منطقی ســهمیه 
جهاد کشاورزی مبتنی بر سطح زیر کشــت، بازنگری حساب کاربری 
برخی ارگان های غیرمسئول در سامانه درخواست فرآورده های نفتی 
)سدف(، تخصیص ســوخت به نیروگاه بر اســاس بازده، ارائه سهمیه 
تنخواه به نــاوگان دیزلــی، تخصیص نفت گاز در مســیر بــر مبنای 
اطلاعات برخــط الکترونیکی اســناد حمل، توزیع کارت هوشــمند 
ســوخت ناوگان ترانزیت، عرضــه الکترونیکی گاز مایع و محاســبه 
ســوخت داخل باک وســایل نقلیه خروجی از مرز بر مبنــای باک پر، 
از اقدام های بسیار مهم این شرکت در دولت ســیزدهم برای مبارزه با 

قاچاق سوخت بوده است.
وی افزود: آمار ســطح زیر کشت هر استان از ســوی معاونت برنامه ریزی 
وزارت جهاد کشــاورزی اعلام و پس از هماهنگی با ستاد مرکزی مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز و مرکز توســعه مکانیزاسیون جهاد کشاورزی و شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی، سهم سوخت موردنیاز برای انجام عملیات 
زراعی و باغی به تفکیک هر استان به صورت مکتوب به شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ابلاغ و ســرانجام سقف سهمیه ســوخت هر استان در 
»سدف« اعمال شــد و توزیع ســهمیه به تفکیک شهرســتان به منظور 
مدیریت مصرف ســهمیه در اختیار ســازمان های جهاد کشاورزی قرار 
گرفت.مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با اشاره به اینکه 
متوســط راندمان نیروگاه های اعلامی از ســوی وزارت نیرو ۳۹ درصد 
اســت، تأکید کرد: همچنین به منظور جلوگیری از صــدور بارنامه های 
جعلی، کنترل سوخت تحویلی به نیروگاه ها بر مبنای راندمان در دستور 
کار ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز قرار گرفت و پس از برگزاری 
جلسات مشترک با حضور نمایندگان شرکت توانیر و شرکت ملی پخش، 
بازده هر نیروگاه بررسی و ازسوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
به وزیران نفت و نیرو ابلاغ شــد و شــیوه نامه در حال اجرای مشترک دو 

وزارتخانه قرار دارد.

سوخت  از افزایش تولید تا ذخیره سازی

رفع ناترازی گاز در دولت سیزدهم
خریدار  فشــار افزایی پارس جنوبی یکی 
از مهمتریــن دســتاوردهای وزارت نفت در 
دولت سیزدهم به شــمار می آید که این مهم 
با افزایش برداشــت گاز از پارس جنوبی و از 
سرگیری سوآپ گاز و ذخیره سازی صورت 
گرفته اســت. اخیراً مســؤولان شرکت ملی 
گاز ایران صحبت هایی مبنی بر رفع مشــکل 
ناترازی گاز کرده اند که در این گزارش کوتاه 
اقدامات مؤثری که در دولت سیزدهم در این 

زمینه برداشته شده است را مرور می کنیم.
فشار افزایی پارس جنوبی یکی از مهمترین 
دستاوردهای وزارت نفت در دولت سیزدهم 
به شمار می آید که در کنار افزایش برداشت 
گاز، ذخیره سازی گاز و از سرگیری سوآپ 
گاز می تــوان بــه روش هایی دیگــر برای 
کنترل مصرف نیز برای این منظور برشمرد. 
هنوز بســیاری از مردم زمســتان سالهای 
اواخر دهه ۹۰ را فراموش نکــرده اند که در 
کنار قطع گاز در برخی از شهرها شاهد قطع 
برق نیز بودیم و دولت وقــت همواره به این 
موضوع اشاره می کرد یا باید برق قطع شود 
یا گاز. عدم برنامه ریــزی صحیح در دولت 
گذشته مشــکلات عدیده ای را برای تأمین 
انرژی کشــور ایجاد کرده بود که با روی کار 
آمدن دولت شهید خدمت آیت الله رئیسی 
اصلاح این وضعیت در دستور کار مسؤولان 

ارشد وزارت نفت قرار گرفت.

افزایش ۴ درصدی حجم انتقال گاز
 به مشترکان

یکــی از مواردی کــه می تواند بــه جبران 
ناترازی کمک کند انتقال گاز تولید شــده 
اســت به طوری که به گفته سعید عقلی در 
ســال ۱۳۹۹ به طور میانگین روزانه ۷۱۳ 
میلیــون مترمکعب گاز در کشــور منتقل 
می شــد، که این مقدار در ســال ۱۴۰۲ به 
روزانــه ۷۵۴ میلیــون مترمکعب رســید. 
سیاســت تولیــد، جابه جایــی و مدیریت 
مصرف گاز سبب شــد حجم انتقال گاز به 
مبادی مصــرف حدود ۴۰ میلیــون گاز در 
روز افزایــش یابد و درمجمــوع ۱۰۰۰ روز 
فعالیت دولــت ســیزدهم، ۸۱۵ میلیارد 
مترمکعــب گاز به مشــترکان رســید که 
نســبت به دوره مشــابه دولت گذشــته، 
۴ درصــد افزایش یافتــه، درحالی که عدد 
ناترازی هم به مقدار سال ۱۴۰۰ است.مدیر 
مرکز راهبری شبکه گاز کشــور با اشاره به 
حجم صادرات گاز طبیعی به کشــورهای 
همســایه گفت: هم زمان با سیاســت های 

مهار ناتــرازی، تعهد صادرات گاز کشــور 
نســبت به ابتدای دولت ۹ درصد بیشــتر 
شده است تا به ســوی تبدیل شدن به قطب 
انــرژی منطقه نیــز حرکــت کنیم.عقلی 
همچنین با اشــاره به افزایش گازرســانی 
به صنایع و نیروگاه های کشــور بیان کرد: 
ســال ۱۳۹۹ به طور میانگین روزانه ۱۸۰ 
میلیون مترمکعب گاز به نیروگاه ها تحویل 
می شــد، اما این مقدار در ســال ۱۴۰۲ به 
میانگیــن روزانه ۲۱۶ میلیــون مترمکعب 
رســید. در بخش صنایع عمده هم در سال 
۱۳۹۹ روزانــه ۱۲۴ میلیــون مترمکعب 
به طــور متوســط گاز تحویــل می شــد، 
درحالی که ایــن عدد در ســال ۱۴۰۲، به 
میانگیــن روزانه ۱۳۹ میلیــون مترمکعب 
رســید.میدان مشــترک پــارس جنوبی 
تأمین کننده ۷۰ درصد از انرژی کشــور و 
۵۰ درصد خوراک پالایشگاه هایی که تولید 
بنزین را بر عهده دارند اواخر ســال گذشته 
بود که قرارداد فشــار افزایی پارس جنوبی 
با ۴ شــرکت داخلی بــه ارزش ۲۰ میلیارد 
دلار و با هدف درآمــد ۹۰۰ میلیارد دلاری 
برای کشور به امضا رســید، اقدامی قطر در 
آن از ما پیشــی گرفته بود به دلیل اهمیت 
طرح فشارافزایی و نقشــی که در تولید گاز 
و میعانــات گازی، افزایش برداشــت گاز و 
جلوگیری از مهاجرت گاز دارد، مهمترین و 
راهبردی ترین طرح وزارت نفت بوده چراکه 
این طرح به لحاظ اقتصادی از اهمیت ویژه 

ای برخوردار استمحســن خجســته مهر 
مدیــر عامل شــرکت ملی نفت ایــران هم 
با اشــاره به کمپرســورهای مــورد نیاز در 
این طرح ادامه داد: در پــارس جنوبی، ۱۴ 
سکوی فشــارافزایی تعریف شده است، هر 
سکو چهار کمپرسور ۳۰ مگاوات نیاز دارد، 
هر چقدر امکان تأمین ساخت داخل وجود 
داشــته باشــد، از پیمانکاران و سازندگان 
ایرانی استفاده خواهیم کرد.وی تأکید کرد: 
وزن سکوهای پیش بینی شــده به گونه ای 
است که امکان ساخت در داخل کشور وجود 
داشته باشد.به گفته مدیر عامل شرکت ملی 
نفت ایران ما به دنبال برداشــت حداکثری 
گاز هســتیم و به گواه مطالعات انجام شده 
۹۰ تریلیون فــوت مکعب به برداشــت ما 
اضافه می شــود و دو میلیارد بشکه میعانات 
گازی و با ســرمایه گذاری ۲۰ میلیارد دلار 

و بیش از ۹۰۰ میلیارد دلار سودآوری دارد.
وزیر نفت هم در رابطه با لزوم فشــار افزایی 
در پارس جنوبی گفته بود: امسال برداشت 
روزانه ۷۰۷ میلیون مترمکعب گاز از میدان 
گازی مشــترک پارس جنوبی محقق شد، 
با ادامه برداشــت از این میدان بدون اجرای 
طرح های فشــارافزایی، شاهد افت فشار در 
این میدان خواهیم بود، اهمیت بهره برداری 
از این میدان مشــترک آنجاســت که ۹۳ 
درصد ســوخت نیروگاه هــا و صنایع گاز و 
بخش عمده ای از خوراک پتروشــیمی ها از 

گاز این میدان تأمین می شود.

پایداری شبکه گاز با از سرگیری سوآپ
سال ۱۴۰۰ هم سواپ گازی با ترکمنستان 
از سر گرفته شد و محمد رضا جولایی مدیر 
دیسپچینگ شرکت ملی گاز وقت گفت: در 
حال حاضر ۱۰ میلیــون متر مکعب واردات 
گاز از ترکمنســتان وجود دارد که در قالب 
سوآپ در حال انجام اســت که از این میزان 
۷ میلیون تنها به آذربایجــان تحویل داده 
می شود. این رقم در ســال گذشته افزایش 
پیــدا کرد و منجر بــه پایداری شــبکه گاز 

شمال شرق کشور نیز شد.

بازگشت پروژه های ذخیره سازی گاز 
در دولت سیزدهم

ایران در حال حاضر، بــا وجود بهره مندی از 
ذخایر عظیم نفت و گاز، بــا چالش ناترازی 
گاز مواجه شده است که در صورت ادامه دار 
بــودن می تواند بــه یکــی از بزرگ ترین 
معضل هــای کشــور بــدل شــود. عدم 
سرمایه گذار، عدم توسعه میادین، هدررفت 
گاز، مصــرف بیــش از انــدازه گاز خانگی 
و از همــه مهم تــر، عدم مدیریــت صحیح 
ذخیره سازی، کشور را با پدیده ناترازی گاز 
مواجه کرده است.ظرفیت ذخیره سازی گاز 
در دنیا میانگین ۱۱ درصــد از کل مصرف 
گاز است و این رقم در کشــورهای اروپایی 
به ۲۳ درصد می رسد. این نسبت در آمریکا 
و روســیه به ترتیب معادل ۱۷ و نیم و ۱۸ و 

چهار دهم درصد است.
طبق گزارش مرکــز پژوهش های مجلس، 
در صــورت ادامه رونــد کنونــی، حداکثر 
اختلاف مصرف گاز در فصول گرم و سرد در 
سال های ۱۴۱۰ و ۱۴۲۰ به ترتیب به ۴۵۳ 

و ۵۷۹ میلیون مترمکعب در روز می رسد.
یکــی از راهکارهای حل چالــش ناترازی، 
ذخیره سازی گاز اســت. ذخیره سازی گاز 
به منظور اســتفاده در فصول سرد سال یک 
راه حل آزموده شده در دنیاست که می تواند 
مشــکلات مربوط بــه اوج مصــرف گاز در 

کشورها را حل کند. 

 درآمد خالص دولت از اوراق فقط ۵ همت! 

خ بـورس  بن بست اوراق در برز
 ریشه مشکلات معادن کجاست؟

معادن ایران، سرمایه خفتهمعادن ایران، سرمایه خفته
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قطعی سامانه ها، بلای جان تجارت خارجی

وزیر کشور:
 امیدواریم شاهد انتخاباتی باشکوه

 و امن باشیم

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی: 
 تا کنون نامزدهای انتخاباتی گفتمان تازه

 و موثری ارائه نداده اند

مدیرعامل شرکت توانیر خبر داد
ناترازی ۱۰ هزار مگاواتی صنعت برق

 جزییات دریافت ۲۰ گیگ اینترنت رایگان
وزه هدیه دولت  ۳۰ ر

صفحه 2

صفحه 3

صفحه 4

صفحه 4

صفحه 3
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امیرعبداللهیان و نقش آفرینی در منطقه ای پرتلاطم
حسین قریبی،  سفیر سابق ایران در برزیل شهید حسین امیرعبداللهیان 
را از ابتدای شروع به خدمت در وزارت امور خارجه با موضوعات منطقه و عراق 
می شناختیم. در دوره تلاطم های شــدید و تاریخی انتقال قدرت از حزب بعث 
عراق و رژیم صــدام، او یکی از افراد کلیدی و مســلط وزارت امــور خارجه در 
صورت بندی و اجرای سیاست خارجی جمهوری اســلامی ایران در ارتباط با 

عراق بود.
ماموریت های او در خارج از کشــور نیز به عنوان دیپلمات و ســفیر، شــامل 
کشورهای عراق و بحرین در منطقه عمومی خلیج  فارس می شد. همین علاقه 
و سابقه تمرکز بر موضوعات منطقه، دلیل کافی بود تا وی با همه عوامل مؤثر در 
تصمیم گیری و اعمال تدابیر با موضوع عراق و منطقه ارتباط نزدیک، مفاهمه 

فراگیر و همراهی در سطوح عملیاتی داشته باشد.

یادداشت

رشد اقتصادی ایران امسال به ۵ درصد می رسد
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صفحه 3

روابط عمومی شرکت آب منطقه ای استان کردستان در  اطلاعیه ای اعلام کرد:

استان  منطقه ای  آب  شرکت  عمومی  روابط   
کردستان در  اطلاعیه ای اعلام کرد:گردشگران و مسافران از شنا 

کردن در منابع آبی استان، خودداری نمایند
به گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه ای استان کردستان، در 

متن این اطلاعیه آمده است:
بسمه تعالی

به اطلاع شهروندان، مسافرین و گردشگران گرامی می رساند؛
نظر به آغاز فصل گرما و شروع تعطیلات فصل تابستان، از آنجا که 
بارش های تابستانی غالباً زودگذر، ناگهانی، شدید و کوتاه مدت بوده 
ابرهای همرفتی  فعالیت  احتمال  آتی  از سوی دیگر در ماه های  و 

و وقوع پدیده مونسون در مناطقی از کشور وجود خواهد داشت، 
لذا به منظور جلوگیری از بروز حوادث ناگوار از قبیل: غافل گیری 
افراد در دریاچه سدها، کانال ها و رودخانه ها، سقوط  و غرق شدن 
وسایط نقلیه و بروز حوادث جانی و مالی، شایسته است گردشگران، 
و  رودخانه ها  حاشیه  در  اتراق  از  گرامی  شهروندان  و  مسافرین 
شناکردن در مخازن سدها و سایر منابع آبی استان کردستان، اکیداً 
آن  قانونی  تبعات  کلیه  حادثه  وقوع  صورت  در  نمایند.  خودداری 
متوجه شخص می گردد و این شرکت هیچگونه مسئولیتی در قبال 

این موضوع، نخواهد داشت. 
 روابط عمومی شرکت آب منطقه ای استان کردستان

شنا کردن در مخازن سدها و رودخانه های استان، ممنوع است



 معاون حقوقی رئیس جمهور:

فرش های کاخ سعدآباد هنوز پیدا نشده است

وزیر کشور:

امیدواریم شاهد انتخاباتی باشکوه و امن باشیم
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 امیرعبداللهیان و نقش آفرینی
 در منطقه ای پرتلاطم

حســین قریبی،  ســفیر ســابق ایران در برزیل شــهید حسین 
امیرعبداللهیان را از ابتدای شــروع به خدمت در وزارت امور خارجه با 
موضوعات منطقه و عراق می شــناختیم. در دوره تلاطم های شدید و 
تاریخی انتقال قدرت از حزب بعث عراق و رژیم صــدام، او یکی از افراد 
کلیدی و مســلط وزارت امور خارجه در صورت بندی و اجرای سیاست 

خارجی جمهوری اسلامی ایران در ارتباط با عراق بود.
ماموریت های او در خارج از کشور نیز به عنوان دیپلمات و سفیر، شامل 
کشورهای عراق و بحرین در منطقه عمومی خلیج  فارس می شد. همین 
علاقه و سابقه تمرکز بر موضوعات منطقه، دلیل کافی بود تا وی با همه 
عوامل مؤثر در تصمیم گیری و اعمال تدابیر بــا موضوع عراق و منطقه 
ارتباط نزدیک، مفاهمه فراگیر و همراهی در ســطوح عملیاتی داشته 

باشد.
همچنین این خود ســببی بود تا در صورتی کــه رئیس جمهور وقت، 
اولویت اصلی سیاســت خارجی خود را بر بهبــود تعاملات در منطقه و 
اصطلاحا ارتقای سیاســت همســایگی بنا کند، نام امیرعبداللهیان به 

عنوان گزینه مطلوب در صدر فهرست نامزدهای احتمالی وی باشد.
در روزهایی که مرحوم آیت الله رئیســی، رئیس جمهور شهید، درصدد 
گزینش وزیر خارجه همسو با برنامه های خود بود، لیست نسبتا بلندی 
از افراد ذیصلاح را پیش روی خود داشــت و نهایتا با در نظر گرفتن همه 
ملاحظات، حسین امیرعبداللهیان در کابینه پیشنهادی وی به مجلس 

شورای اسلامی جای گرفت.
وزیر جدید امور خارجه بــا انتخاب های متعــدد و چالش های فراوانی 
روبرو بود. بصورت طبیعی آنچه که می توانســت برای دولت سیزدهم 
دستاوردســاز باشــد بیش از آنکه در حــوزه بین المللــی و تعامل با 
قدرت های غربی برای حل موضوعات کلان قابل تعریف باشد، باید ذیل 

همین سیاست منطقه ای همسایگی جای می گرفت.
با توجه به تجربــه ای که از روند پیگیری و کســب نتایــج در ارتباط با 
اولویت هــای منطقــه ای در دوره وزارت علی اکبر صالحی داشــتیم، 
پیگیــری اولویت سیاســت منطقه ای همســایگی را چندان آســان 
نمی دیدیم. آقای صالحی در مراسم معارفه خود در وزارت امور خارجه 
در ســال ۱۳۸۹ که نگارنده هم در آنجا حاضر بود، بــا تاکید خاصی از 

سیاست ارتقای روابط با حوزه عربی منطقه ای سخن گفتند.
طبعا با توجه به اینکه وی به زبان عربی تسلط ویژه ای داشته و چند سال 
هم در جده عربستان زندگی کرده، امید زیادی می رفت که شاهد رشد و 
ارتقای روابط منطقه ای در دوره سه ساله وزارت باشیم. لیکن شواهدی 
از تحول و پیشرفت برجسته  و قابل توجه در این زمینه در دست نداریم. 
در قابلیت های آقای صالحی تردیدی نیســت، اما صــرف وجود اراده 
کارگزار ارشد سیاست خارجی به سختی می تواند تحول ساز باشد. این 

اراده حتما لازم بود ولی تحقق شرایط دیگری هم ضروری می نمود.
این شــرایط اما در مورد آقای امیرعبداللهیان به شــکلی متفاوت بود و 
وی با اتکا بــه ویژگی های شــخصی در کنار هنر اجماع ســازی میان 
کنش گران سیاســت خارجی ایران و نیز با استفاده از سابقه روابط خود 
با این کنش گران، موجبات تحولات شــگرفی در منطقه شد؛ آن هم در 
دوره ای که شــاید بتوان آن را بدترین دوره روابط با همسایگان عرب در 

دو دهه اخیر بنامیم.
بهبود روابط با عربســتان با میانجی گــری چین در نگاه بســیاری از 
تحلیل گران روابط خارجــی و بین المللی، نقطه عطفی در سیاســت 
بین الملل بود و بویژه جنبه غافل گیری و مذاکــرات پنهانی منتهی به 
اعلام نتایج، بصورت بســیار ماهرانه ای مدیریت شــد. با در نظرداشتن 
اهمیت این تحول، وزیر امیرعبداللهیان کوشــش مستمری داشت تا از 
نتایج این رویداد در حوزه های مختلف و در ارتباط با طیف وســیعی از 

کشورهای عربی و اسلامی بهره برداری کند.
این دوره همزمان با تحولات سرزمین های اشغالی فلسطین از مهرماه 
۱۴۰۲ و جنایات گسترده نظامیان صهیونیســت بویژه در باریکه غزه 
بود. بیداری وجدان بشــری نســبت به مظلومیت مردم تحت اشغال 
فلســطین و ایجاد موج بیزاری از جنایت های روزانه صهیونیست ها که 
تا صحن کنگره آمریــکا بعنوان اصلی تریــن و پرنفوذترین نهاد مدافع 
صهیونیســم و موجودیت اسرائیل گســترش یافت، فضایی ایجاد کرد 
تا ســطح کنش گری جمهوری اســلامی ایران ارتقا یافته و سیاســت  

منطقه ای ایران، جنبه جهانی پیدا کند.
بدون شــک نقش وزیر خارجــه امیرعبداللهیان در ایــن دوره زمانی 
بسیار برجسته بود. سفرهای متعدد وی به کشــورهای منطقه و بویژه 
حوزه محور مقاومــت و تلاش وافر بــرای هماهنگی بیــن بازیگران و 
انسجام بخشی به رفتارهای آنها، بسیار بارز و چشــم گیر بود، او از هیچ 
فرصتی برای پیگیری اهداف مورد نظر دریغ نکرد و دستورکار تفصیلی 
خود را بصورت خســتگی ناپذیر تا آخرین روزهــای حیات دنبال کرد. 
بدین ترتیب بر اهل نظر در حوزه سیاســت خارجی پوشیده نیست که 

روابط منطقه ای امروز ایران متفاوت از دوره پیشین است.
در سلوک شخصی، شــهید حســین امیرعبداللهیان انسان متبسم، 
متواضع و مهربانی بود. بســیار احترام می گذاشــت و مورد احترام بود. 
خیرخواهی و مــردم داری در مــرام او بارز بود. به نظرات کارشناســی 
به دقت گوش می داد حتی اگر می دانســت بنا نیســت این نظرات در 

برنامه های پیش رو اعمال و اجرا شوند.
به نیروی انسانی سازمان توجه خاصی داشــت و تغییرات مدیریتی را 
بصورتی اعمال می کرد تــا حتی الامکان کمتریــن دلخوری در طیف 
همکاران پدید آید. همین سلوک را در ارتباط با طرف های خارجی هم 
داشت و با شناختی که از سنت های رفتاری و فرهنگی عربی و بصورت 
کلی منطقه غرب آســیا داریم، می دانیم که این ســلوک رفتاری آقای 
وزیر بر مخاطبین خود اثرگذار بوده است.در شرایط پر اضطراب و تنش 
که حین فعالیت در حوزه سیاست خارجی، میزان فراوانی آن بالاست، 
با لحن و منشــی آرام تلاش می کرد تا وضعیت جاری را مدیریت کند. 
صمیمانه محدودیت ها و محذوریت ها را گوشــزد می کرد و مخاطب را 

در روند تصمیم گیری خود مشارکت می داد.
اینها بخشی از تصویر و میراثی است که شــهید امیرعبداللهیان از خود 
به جای گذاشته است. مطمئنا در آینده در مورد این دوران و کارگزاران 
سیاسی و روابط خارجی مرتبط با این دوره زمانی تحلیل ها و نقدهایی 
جامع  نگاشــته خواهند شــد. در این راســتا این مطلب صرفا کوشش 

مختصری برای اشاره محدود به برخی جنبه ها بود.

از سوی مخبر
ترمیم ۱۰ هزار میلیارد تومانی حقوق کارکنان نظام 

سلامت ابلاغ شد
 سرپرست ریاســت جمهوری ترمیم حقوق کارکنان نظام سلامت در 
قالب اصلاحیه قانون بودجه ســال جاری را به ســازمان برنامه و بوجه 
ابلاغ کرد.محمد مخبر اصلاحیه قانون بودجه ۱۴۰۳ کل کشــور را در 
خصوص ترمیم حقوق کارکنان نظام ســلامت را در تاریخ ۲۱ خرداد به 

سازمان برنامه و بودجه کشور ابلاغ کرد.
این اصلاحیه به جدول شماره ۷ قانون بودجه سال جاری درج می شود 
که بر اساس آن:»به وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی اجازه 
داده می شــود تا به منظور ترمیم حقوق کارکنان نظام سلامت )بدون 
درج در احکام کارگزینی( تا ســقف ۱۰ هزار میلیارد تومان از سرجمع 
اعتبارات هزینــه ای و اختصاصی اقدام کند.«ایــن مصوبه در ۹ خرداد 
امســال موافق با مصلحت نظام تشــخیص داده و ۱۹ خراد نیز از سوی 

مجلس شورای اسلامی به سرپرست ریاست جمهوری ارسال شد.

یادداشت

تریبون

ســخنگوی دولت گفت: با تصویب اصــلاح آیین نامه 
اجرایــی قانون بیمه اجباری خســارت واردشــده به 
شخص ثالث از این به بعد خســارت هایی که منجر به 
کسر یا افت قیمت در وســایل نقلیه موتوری می شود 
هم مشــمول خسارت هایی شــد که بیمه گر مکلف به 

پرداخت آن است.
 علی بهادری جهرمی در حاشــیه جلسه هیئت دولت 
در جمع خبرنگاران اظهار کرد: در جلسه امروز هیئت 
وزیران هرکدام از اعضا از برخی اقدامات در دست انجام 

وزارتخانه های خود گزارشی ارائه دادند.
وی افزود: وزیر فرهنگ و ارشــاد در حــوزه طرح های 
فرهنگــی مثل کتــاب و کتابخوانــی و کتابخانه های 
عمومی و فرهنگسراها و ســینماهای استانی در دست 
افتتاح، گزارشــی ارائه داد. وزیر نفت هم گزارش های 
بسیار خوبی از به ثمررسیدن طرح هایی ارائه کرد که با 
تدابیر شهید رئیســی و حمایت اجرایی آقای مخبر در 

دست انجام بود.

دبیــر هیئــت دولت یــادآور شــد: رئیس 
ســازمان محیط زیســت از افتتاح هایی که 
صورت گرفتــه بود و اقداماتی کــه در حوزه 
زیســت محیطی به ویــژه در حــوزه وزارت 
نفت صورت گرفته بــود، گزارش داد و رئیس 
ســازمان اداری اســتخدامی نیز گزارشی از 
آزمون اخیر جهــت جذب معلــولان برای 

اولین بار، با هــدف ارتقای عدالت در جــذب در عین 
رعایت سهمیه ها، ارائه کرد.

بهادری جهرمی گفت: آزمون عمومی برای معلولان و 
آزمون عمومی برای ایثارگران برگزار شد. سهمیه هایی 
داشــتیم که پیش از این روالی وجود نداشت که همان 
سهمیه ها هم به صورت آزمون بین جامعه مخاطب آن 

سهمیه ها برگزار شود.
ســخنگوی دولت تاکید کرد: در جلســه هیئت دولت 
ســه آیین نامه تکلیفی بودجه را بررســی کردیم و تا 
امروز موفق شدیم ۱۳ آیین نامه تکلیفی قانون بودجه 

۱۴۰۳ را به تصویب برســانیم. امــروز از این 
سه آیین نامه که بررسی شــد، دو آیین نامه 
تصویب شد و دیگری برای انجام اصلاحاتی 

به جلسات آتی موکول شد.
بهــادری جهرمــی یــادآور شــد: از جمله 
آیین نامه های تکلیفی کــه امروز به تصویب 
دولت رسید یکی آیین نامه ساماندهی نحوه 
هزینه کرد اعتبارات مربــوط به تبلیغات و فعالیت های 
رســانه ای و فضای مجــازی در کلیه دســتگاه های 
اجرایی حاکم شــد تا یک تنظیم گری روشنی در نحوه 

هزینه کرد این حوزه حاکم شود.
وی افــزود: دولــت بــا اصــلاح آیین نامــه اجرایی 
قانون مقــررات صــادرات و واردات موافقــت کرد تا 
تســهیل گری های متعددی برای جلوگیری از رسوب 
کالا هم در گمرک و بندرها مقرر شــود. به طور خاص 
معاون علمی رئیس جمهوری عضــو کارگروه موضوع 
ماده ۱ قانون صادرات و واردات شــد تــا بتواند حافظ 

منافع شرکت ها و محصولات دانش بنیان باشد.
دبیر هیئــت دولــت تاکیــد کــرد: پــس از این در 
تعرفه گــذاری تک تــک محصــولات شــرکت های 
دانش بنیان معاون علمی رئیس جمهوری نظارت دارد 
تا در تعرفه گذاری ها واردات و صادرات امکان حمایت 
وجود داشــته باشــد تا رقابتی میان کالاهای مشابه 

خارجی با داخلی رخ ندهد.
بهادری جهرمی یادآور شد: با تصویب اصلاح آیین نامه 
اجرایــی قانون بیمه اجباری خســارت واردشــده به 
شخص ثالث از این به بعد خســارت هایی که منجر به 
کسر یا افت قیمت در وســایل نقلیه موتوری می شود 
هم مشــمول خسارت هایی شــد که بیمه گر مکلف به 

پرداخت آن است. 
همچنین بیمه گر حق ندارد حــق بیمه مضاعفی برای 
این اقدام دریافت کند؛ بلکه با همــان حق بیمه ای که 
پیش از این تقویم و ارزشــگذاری و ارزیابی شده مکلف 

است این اقدام را انجام دهد.

سرپرست وزارت امور خارجه کشورمان تاکید کرد که 
هیچ وقفه ای در روند نهایی شدن سندهمکاری بیست 

ساله بین ایران و روسیه ایجاد نشده است.
 علی باقری در حاشــیه جلســه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران ابا اشــاره به سفر مســکو  با حضور وزرای 
خارجه عضو بریکس اظهار کرد: ایــران به عنوان یک 
قدرت برای اینکه رویکرد خود را جلو ببرد، نیاز دارد آن 
سیاست را در قالب سازوکار های چندگانه منطقه ای و 
بین المللی ارائه دهد تا این سیاســت با همسویی سایر 
کشــورها بتواند در جایگاه خود قرار گیرد و با همراهی 
دیگران به هدف نزدیک شود. حضور ایران در بریکس 

یا شانگهای از این منظر اهمیت راهبردی دارد.
وی ادامه داد: تاکید می کنم عضویت ایران در بریکس 
و شــانگهای میراث گرانقدر و مهم آیت الله رئیســی و 
امیرعبداللهیان است. شــخص ایت الله رئیسی تاکید 
داشــتند که عضویت ایران در بریکــس در موعد مقرر 

انجام شود که این کار انجام شد.باقری افزود: 
در روز دوم این نشست، جلسه وزرای خارجه 
بریکس و کشورهای دوست بریکس برگزار 
شد که نشان داد بریکس مورد اقبال جهانی 
قرار گرفته اســت. در حاشــیه این نشست، 
مذاکرات بسیار مهمی با وزرای خارجه سایر 
کشــورها از جمله وزیر خارجه چین، روسیه 

برای پیشــبرد اهداف سیاســت خارجــی و روابط دو 
جانبه داشتیم.

باقــری در واکنش به اخبــار مربوط بــه تعلیق توافق 
همکاری های ایران و روسیه نیز  گفت: این خبر واقعیت 
ندارد. در روز گذشــته با وزیر خارجه روســیه ملاقات 
داشــتیم و تاکید کردیم که ســند همکاری را نهایی 
کنیم. مدتی اســت که این ســند بین دو طرف ایران و 
روسیه در حال بررسی کارشناسی است و باید جلسه ای 
برای نهایی شدن آن برگزار شود. هیچ وقفه ای در روند 

نهایی شــدن این سند ایجاد نشــده و روال 
عادی خود را طی می کنــد. وقفه ای در دوره 
گذار دولت در ایران ایجاد نشــده است. وزیر 
خارجه روسیه هم گفت که وقفه ای در نهایی 

شدن سند ایجاد نشده است.
وی در ادامه درباره اهمیت تــداوم حمایت 
از غزه، تصریح کرد: مــا در ارتباطات با همه 
کشورها مساله فلســطین، غزه و رفح را در صدر گفت و 
گوها قرار داده ایم. این مساله فراتر از جهان اسلام است 
و هیچ انســان آزاده ای این جنایات را نمی تواند تحمل 
کند. در عرصه های مختلف ایــن موضوع را پی گیری 
می کنیم. در نشست بریکس هم یکی از مسائل اصلی، 
مساله غزه بود و مورد اشاره بیشتر کشورها قرار گرفت 
و پایان  دادن به جنایات صهیونیست ها و کمک رسانی 
سریع به مردم غزه مورد تاکید ســایر کشورها هم بود. 
در دیدارهای دوجانبــه هم این موضــوع را پیگیری 

می کنیم. در گفت و گوهای تلفنــی هم این موضوع را 
دنبال خواهیم کرد.

باقری در پاسخ به پرسش دیگری که چگونه انتخابات 
امریــکا را رصد می کنیــد، گفت: همــه تحولات بین 
الملی مورد توجه ماســت. ایران به عنوان یک قدرت بر 
روندهای بین اللملی که می تواند تاثیر سلبی یا ایجابی 
داشــته باشــد را رصد می کند. کارگروه های مختلف 
در وزارت خارجه این روندهــا را دنبال می کند.وی در 
خصوص آخریــن وضعیت میــدان گازی آرش، بیان 
کرد: موضوع بین ایران و کویت در حال پیگیری است، 

ولی بحث رسانه ای نیست.
سرپرست وزارت خارجه درباره حکم دادگاه کانادایی 
درباره حادثه هواپیمای اوکراینی، گفت: یک مســاله 
ای بود که توســط یک نهاد قضایی اوکراینی صادر شد 
که اهمیت ویژه ای در روند پیگیری پرونده در کانادا یا 

مراجع دیگر  خواهد داشت.

دولت

خارجه

خریدار   معاون حقوقــی رئیس جمهور 
گفت: پرونده فرش های نفیس کاخ ســعد 
آباد مفتوح بوده و تا الان رأیی صادر نشــده 
و از ۴۸ فرشی که به سرقت رفته شده هنوز 

هیچ فرشی پیدا و تحویل ما نشده است.
 محمد دهقان روز چهارشــنبه در حاشیه 
جلســه هیأت دولت، در جمع خبرنگاران 
گفت: پرونده فرش های نفیس کاخ ســعد 
آباد مفتوح بوده و تا الان رأیی صادر نشــده 
است؛ خوشــبختانه قاضی پرونده با جدیت 
موضوع را دنبال می کند. از ۴۸ فرشــی که 
به سرقت رفته شــده هنوز هیچ فرشی پیدا 
و تحویل ما نشــده اســت.وی اضافه کرد: 
تقاضای ما از دوستانی که می گویند فرشی 
پیدا شــده این اشــت که اگر فرشــی شده 
باید تحویل بدهند تا مــا آن را تحویل کاخ 
سعدآباد بدهیم. ما از دوستانی که بازجویی 
کردند، ســوال کردیم و گفتنــد پرونده به 

خوبی پیش می رود.معــاون حقوقی رئیس 
جمهور با بیان اینکه متهمان مربوط به این 
موضوع بازجویی شــدند، افزود: آنچه برای 
ما اهمیت دارد، بازگرداندن فرش هاست. به 
محض پیدا شدن باید تحویل ما شود تا آن را 

به کاخ سعدآباد برگردانیم.
دهقان همچنین با اشاره به رأی صادر شده 
در خصوص هواپیمای اوکراینی در روزهای 
گذشــته، گفت: دو دعوا درمورد هواپیمای 
اوکراینی وجــود دارد که یکــی در دیوان 
بین المللی دادگســتری و دیگــر در ایکائو 
مطرح شــده اســت. کنواســیون مونترال 
مبنای دعوا اســت و رأیی که در کانادا برای 
۲۱ نفر از خانواده هــای قربانیان هواپیمای 
اوکراینی صادر شــده، رأی خوبی اســت. 
قاضی رأی عادلانه ای صــادر کرده و قصور 
شرکت هواپیمایی اوکراینی برای آنها ثابت 
شده اســت.وی اظهار کرد: استدلال هایی 

که در آنجا آمــده برای دعــوای موجود در 
ICJ )دیوان بین المللی دادگســتری( قابل 
استفاده است.معاون حقوقی رئیس جمهور 
با بیــان اینکه این موضوع یــک قصور بوده 
که شــرکت هواپیمایی در آن نقش داشته و 
فضایی که در کشــور وجود داشته باعث آن 
شده اســت، گفت: ما از رأی صادر شده در 
کانادا اســتقبال می کنیم و می تواند در این 
زمینه موثر باشــد که جمهوری اســلامی 

ایران مرتکب تقصیر نشده است.
دهقان خاطرنشــان کرد: ما سعی خواهیم 
کرد از این رأی برای پرونده ای که در ICJ و 

ایکائو وجود دارد استفاده کنیم.
روز گذشــته »محمدهادی عبادی« معاون 
هماهنگــی و برنامه ریــزی امــور حقوقی 
دستگاه های اجرایی معاونت حقوقی رییس 
جمهور در گفتگویی با اشــاره به اظهارات 
امروز ســخنگوی قوه قضائیه درباره پرونده 

فرش های ســعدآباد که در سال های ۹۳ تا 
۹۵ مفقوده شده است، مبنی بر اینکه برخی 
از فرش هایی که مدعی شدند، سرقت شده 
در ســایر دســتگاه های دولتی پیدا شدند 
که نشان می دهد ســرقتی رخ نداده است، 
گفت: اظهارات اخیر سخنگوی قوه قضائیه 

با اطلاعات ما از پرونده متفاوت است.
عبادی با تاکید بر اینکه مطمئن هســتیم 

این پرونده با جامعیــت و عدالت کامل در 
دادســرای ویژه روحانیت بررســی خواهد 
شد، افزود: خوشبختانه رسیدگی به پرونده 
در مرجع قضایی صالحه از ســرعت خوبی 
برخوردار است و اســناد و مدارک مناسبی 
دال بــر قطعیت مفقودی فرش هــا و علم و 
عمد از سوی متهمان و مرتکبان آن به دست 

آمده است.

بهادری جهرمی خبر داد؛ افت قیمت وسایل نقلیه موتوری هم مشمول بیمه شخص ثالث شد

وسیه ایجاد نشده است وند نهایی شدن سندهمکاری بیست ساله بین ایران و ر پرست وزارت امور خارجه : وقفه ای در ر سر

خریدار   وزیر کشور با بیان اینکه انتخابات 
پیــش رو تجلــی مــردم ســالاری دینی 
اســت،گفت: امیدواریم در این رویداد ملی 
همانند انتخابــات قبلی که بــا مدیریت و 
تلاش شبانه روزی نیروی انتظامی به خوبی 
پشت سر گذاشــته شد، شــاهد برگزاری 

باشکوه و در امنیت باشیم.
 احمــد وحیــدی در بیســت و هفتمین 
همایش سراســری فرماندهــان، معاونان 
و روســای فراجــا کــه در ســتاد فراجا 
برگزار شــد، با بیان اینکه فراجا ســازمانی 
انتظامی و امنیتی و در عین حال سازمانی 
فرهنگی، اجتماعی و مردمی اســت، گفت: 
مجموعه انتظامی کشور حافظ ارزش ها و 
حامی گســترش فضائل اخلاقی در کشور 

است.
وی با بیان اینکه حادثه تلخ هجران جمعی 
از نخبــگان و برجســتگان کشــور به ویژه 
رئیس جمهور محبوب و مردمی برای همه 
مردم بسیار و ســخت و دردناک بود، افزود: 
از دست دادن چنین شخصیتی بار سنگینی 
را برای کشــور همراه داشــت؛ فهرســت 
خدمــات و اقدامات صورت گرفته توســط 
این شهید نشان می دهد که کشور را در این 
مدت کوتاه مســئولیت او، در مسیر رشد و 

پیشرفت قرار گرفته بود.
وزیر کشور ادامه داد: شخص رئیس جمهور 
شــهید در این مدت کوتاه مسئولیت خود 
از بخش هــای مختلف مجموعــه انتظامی 
بازدید کرده بود و از نزدیک با ماموریت های 

این سازمان آشنایی کامل داشت.

این مقام مسئول خاطر نشان کرد: دشمنان 
از مدت ها پیش به دنبال القای جدایی میان 
مسئولان و مردم بودند که همگی مشاهده 
کردیم که در تشییع این شــهدای بزرگوار 
همبســتگی با نظام و رهبری و مســئولان 

مشخص شد.
وی ادامه داد: این حضــور مردم برای فراجا 
به عنوان عنصر تامیــن کننده امنیت و نظم 
بخشی بســیار حائز اهمیت بود و جا دارد از 
اقدامات همکاران خــود در مجموعه فراجا 

تشکر داشته باشم.

وحیدی با بیان اینکه فراجا نهادی انقلابی و 
در بطن مردم است اظهار داشت: این نیروی 
خدوم امروز مورد اعتمــاد مردم و در تبیین 
بسیاری از مسائل حضوری پر رنگ دارد که 
به ســهم خودم از این اقدامات انجام شــده 

تشکر می کنم.
وی تصریح کرد: امروز فراجا به نوعی عادت 
به انجام اقدامات بــزرگ دارد و این امر برای 
فراجا یک دســتاورد محسوب می شود و در 
بســیاری از ماموریت ها این آزمون بزرگ را 

به درستی پشت سر گذاشته است.

وزیر کشــور با بیان اینکه فراجا ســازمانی 
انتظامی و امنیتی و در عین حال ســازمانی 
فرهنگی، اجتماعی و مردمی اســت، گفت: 
مجموعه انتظامی کشــور حافظ ارزش ها و 
حامی گســترش فضائل اخلاقی در کشور 

است.
این مقام مســئول اضافه کرد: در انتخابات 
پیش رو کــه به نوعی مردم ســالاری دینی 
است فراجا وظیفه تامین امنیت را بر عهده 
دارد و امیدواریم همانند انتخابات قبلی که 
با مدیریت و تلاش شــبانه روزی عزیزان در 

این مجموعه به خوبی پشــت سر گذاشتیم 
شاهد برگزاری با شکوه و در امنیت باشیم.

وحیدی در ادامه به اجرای طرح نور توســط 
فرماندهی انتظامی کشــور اشــاره کرد و 
گفت: جامعه امن با داشتن حاکمیت فضائل 
اخلاقی در کنــار اعمال قانــون و انضباط 
اجتماعی میسر خواهد شــد و این طرح بر 
همین مبنا و در راســتای قانــون مداری و 
آرامش مــردم و رعایت هنجارهــا اجرا می 

شود.
وی افــزود: هنگامــی که جامعــه ای امن 
و مردم در آرامش باشــند از خانــواده ها 
صیانت و ارزش های معنــوی و انقلابی در 
بین مردم نهادینه خواهد شــد و اینها همه 
با هویت ایرانی اســلامی و انقلابی محقق 

می شود.
وزیر کشور ادامه داد: برخی سئوال می کنند 
که چرا فراجا به ایــن موضوع ورود کرده که 
باید اعلام کنم این اقدامات فراجا در راستای 
اجرای قانــون و صیانت از خانــواده دین و 
آرمان های انقلاب محســوب می شودو به 
در بیســت و هفتمین همایش سراســری 
فرماندهان، معاونان و روســای فراجا نوعی 
می توان گفــت طــرح نــور از بزرگترین 

افتخارات فراجا است.
وی در پایان به دیگــر ماموریت های فراجا 
و لزوم اســتمرار آنها اشــاره کــرد و گفت: 
برخــورد بــا قاچاقچیان ســلاح و مهمات 
و خودروهــای شــوتی قاچــاق کالا و مواد 
مخدر از دیگر مواردی اســت که فرماندهی 

انتظامی باید مقتدرانه با آنها برخورد کند.
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معاون وزیر ارتباطات:
ونیکی  رشد چشمگیر تراکنش های تجارت الکتر

در سال ۱۴۰۲
معاون وزیر ارتباطات با بیان اینکه تراکنش هــای تجارت الکترونیکی 
در سال ۱۴۰۲ رشد چشمگیری داشــته، گفت: این رشد نشان دهنده 

توسعه اقتصاد دیجیتال است.
»رضا باقری اصل« معاون امور اســتان های وزیر ارتباطات با انتشــار 
پستی در شبکه اجتماعی ایرانی از رشد چشمگیر تراکنش های تجارت 

الکترونیکی در سال ۱۴۰۲ خبر داد.
وی گفت: این رشد نشان دهنده توســعه اقتصاد دیجیتال با محوریت 

بخش خصوصی و حمایت ویژه دولت از این بخش مهم اقتصادی است.
باقری اصل افــزود: افزایــش ۷۴ درصــدی ارزش تراکنش ها و ۳۰.۶ 
درصدی تعداد در حالی است که شــاخص های متناظر در شاپرک ۳۳ 

درصد ارزش و ۱۰ درصد تعداد در این سال رشد داشته است.

قطعی سامانه ها، بلای جان تجارت خارجی
هفته های متوالی اســت که تجارت فعــالان اقتصادی بــرای تمدید 
کارت های بازرگانی خود، رفع تعهد ارزی ثبت سفارش و حتی واگذاری 
کوتاژهای صادراتی، به در بســته ســامانه جامع تجارت برمی خورند؛ 
موضوعی که البته مسبوق به ســابقه بوده و قطعی این سامانه به دفعات 
صدای تجار و فعالان اقتصادی را درآورده و اکنــون اگرچه مهلت رفع 
تعهــد ارزی ۱۴۰۲،تا پایان تیرماه تعیین شــده؛ اما ســامانه با قطعی 
طولانی خود دردسرســاز شده اســت.به گزارش اقتصاد آنلاین، دولت 
الکترونیک و حرکت به سمت انجام برخی رویه ها به شکل غیرحضوری 
از سوی ذی نفعان، از جمله اتفاقاتی است که برای بسیاری از متقاضیان 

انجام امور اداری خوشایند بوده و مورد استقبال قرار گرفته است.
در واقع برای بســیاری از افراد خوشــایند اســت تا به دور از ترافیک و 
شلوغی و معطلی در صف های طولانی انجام کارهای اداری، در اتاق آرام 
و با استفاده از تلفن همراه یا رایانه شخصی خود، کار اداری شان را انجام 
دهند؛ اما اینک این آرامش و آسایش تبدیل به سوهان روح شده لست 
و به خصوص برای آن دســته از تجار و فعالان اقتصادی شــده است که 

راهی به جز مراجعه به این سامانه ها و سکوها ندارند.
نمونه آن هم ســامانه جامع تجارت اســت که فعالان اقتصادی مکلف 
هســتند برای تمدید کارت های بازرگانی خود به سامانه جامع تجارت 
مراجعه کنند و اکنون هفته های متوالی اســت که این ســامانه دچار 
اختلال است و مشــکلاتی را برای متقاضیان دریافت کارت بازرگانی، 
ثبت ســفارش، واگذاری کوتاژهای صادراتی و حتــی رفع تعهد ارزی 

ایجاد کرده است.
یکی از فعالان اقتصادی گفت: با توجه به اختلالات گسترده ای که طی 
چند هفته گذشته در سامانه جامع تجارت رخ داده، بسیاری از کارتهای 
بازرگانی با مشکل تمدید مواجه شــده اند که این موضوع البته در سایر 
سامانه ها از ثبت اسناد و دریافت برخی مجوزها گرفته تا پلیس به علاوه 

ده و مواردی از این دست مشهود است و رخ می دهد.
وی افزود: اگر قرار اســت این اختلال برطرف نشــود بهتر است که به 
موازات دستگاهها خارج از سامانه ها هم مدارک دریافت شود و مشکل 
تجار حل شــود.این فعال اقتصادی گفت: دولت باید به این فکر کند که 

سامانه ها باید ابزار تسهیل باشد نه اینکه کارها قفل شود.

وی افزود: علاوه بــر کارت بازرگانی، تجار و فعــالان اقتصادی در حوزه 
ثبت سفارش، واگذاری کوتاژهای صادراتی و حتی رفع تعهد ارزی نیز با 

این سامانه مشکلات عدیده دارند. 
حالا باید منتظر ماند و دید که دولت برای برطرف کردن این مشکلات 

چه تدبیری خواهد داشت؟

وزه  جزییات دریافت ۲۰ گیگ اینترنت رایگان ۳۰ ر
هدیه دولت

وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ۲۰ گیگ اینترنت رایگان در قالب 
یک بســته ۳۰ روزه برای مردم در نظــر گرفته تا بتوانند در ســکوها و 
پیام رسان های داخلی، اخبار مربوط به انتخابات و نامزدهای موردنظر 

خود را دنبال کنند.
 »عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشیه جلسه 
هیات دولت در حضور خبرنگاران از ارائه ۲۰ گیگ اینترنت رایگان برای 

دنبال کردن اخبار مربوط به انتخابات خبر داد.
کد دســتوری برای کاربران همراه اول و رایتل #۶۷۳*۱۰۰* )ستاره 
۱۰۰ ســتاره ۶۷۳ مربع( و برای کاربران ایرانســل #۱*۵* )ستاره ۵ 
ستاره ۱ مربع( است. کافی اســت این کد دستوری را با سیمکارت خود 

شماره گیری کنید تا بسته اینترنت ۲۰ گیگ برایتان فعال شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت:
 ۵ هزار واحد صنعتی تعطیل به چرخه 

تولید بازگشت
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: تلاش های دولت سیزدهم تاکنون 
بیش از ۵ هزار واحد تولیدی و صنعتی راکد، نیمه فعال و فعال در کشور 

به چرخه تولید بازگردانده یا توسعه یافته است.
 عباس علی آبادی وزیر صمت در حاشــیه افتتاح چندین پروژه صنعتی 
در گیلان در جمع خبرنــگاران به احیای بخش اعظمــی از واحد های 
تولیدی نیمه فعال و غیرفعال در کشــور اشــاره کرد و اظهار داشــت: 
با تلاش های دولت ســیزدهم تاکنون بیش از ۵ هــزار واحد تولیدی و 
صنعتی راکد، نیمه فعال و فعال در کشــور به چرخه تولید بازگردانده یا 

توسعه یافته است.
 وی با بیان اینکه یکی از شــعارهای دولت ســیزدهم احیای واحد های 
تولیدی بوده است، گفت: راهبرد نخست دولت شهید جمهور حداکثر 
کردن بهره وری و احیای واحد های راکد بود و ایــن روند تا آخرین روز 

دولت نیز ادامه دار است.
وزیر صمت با تاکیــد بر لزوم توجه اســتفاده حداکثری از ظرفیت های 
تولیدی کشــور افزود: تلاش ها بر این اســت تا از ظرفیت های موجود 

تولیدی و صنعتی کشور به خوبی بهره گرفته شود.
علی آبادی با اشاره به ظرفیت های تولیدی و صنعتی استان گیلان بیان 
کرد: گیلان به لحاظ شرایط زیست محیطی و داشتن شرایط اقتصادی 
مناسب یکی از اســتان های مهم و با ظرفیت در حوزه صنعت و نساجی 
اســت که اگر به آن توجه شــود به راحتی منجر به ایجاد اشــتغال در 
این اســتان خواهد شــد.به گفته وزیر صمت یکی از برنامه های دولت 
سیزدهم، اســتفاده از ظرفیت دانش آموختگان دانشگاهی و نخبگانی 
در واحد های تولیدی اســت و جمعیت تحصیل کرده بسیار خوبی نیز 
در گیلان وجــود دارد که هر کــدام دارای ظرفیتی هســتند و باید در 

واحد های تولیدی استفاده شوند.

بازار

 ســمیه رســولی  ایران با وجود داشتن 
۷ درصد ذخایــر معدنی جهان شــامل ۳۷ 
میلیارد تــن ذخایــر قطعــی، ۵۷ میلیارد 
تن ذخایر احتمالی و ۶۷ نــوع ماده معدنی، 
نتوانســته از ظرفیت های این سرمایه خفته 

ملی استفاده بهینه کند.
هشــتم تیر ماه انتخابات چهاردهمین دوره 
ریاست جمهوری برگزار می شــود؛ با توجه 
به اهمیــت مقوله اقتصــاد در حکمرانی، در 
ادامه به بخشــی از چالش های اصلی بخش 
معدن بــه عنــوان یکــی از حوزه هایی که 
همواره جایگزین درآمدهــای نفتی مطرح 
بوده، پرداخته ایم. البته باید اشــاره شود که 
مشکلات بخش معدن در ایران فراوان است 
و در این مطلب تنها بخشــی از این مشکلات 

ذکر شده است.

نفس های سنگین معدن
ایران با وجود داشــتن یک درصد جمعیت 
جهان امــا دارای ۷ درصد منابع معدنی غنی 
دنیا شــامل ۳۷ میلیارد تــن ذخایر قطعی 
و ۵۷ میلیارد تن ذخایــر احتمالی و ۶۷ نوع 
ماده معدنی اســت با این حال شــاهد سهم 
بســیار کم و یک درصدی بــا بازدهی پایین 
بخش معدن در ارزش تولید کشــور هستیم 
که این بی توجهی ســبب ایجاد رانت بسیار 
در ساختار این صنعت شــده است. بر همین 
اســاس به منظــور ارتقا ســهم این بخش 
بایســتی اقدامات اساســی صورت گیرد تا 
این ســهم به ۳ -۵ درصد ارزش تولید کشور 
برســد.در ابتدا باید به عمده چالش های این 
بخش اشــاره کرد؛ آنطور که کارشناســان 
تاکیــد دارند یکــی از مهم ترین چالش های 
بخش معدن، کاهش سرمایه گذاری به ویژه 
از سال ۱۳۹۶ به این سو اســت. متأسفانه با 
وجود ظرفیت هــای فراوانی کــه در بخش 
معدن وجود دارد اما به دلیل عدم ریل گذاری 
مناســب این بخش نتوانسته آنطور که باید و 
شاید ســرمایه جذب کند. این در حالیست 
که طبــق برآوردها، بخش معــدن می تواند 
۶۰ درصــد از درآمدهای حاصــل از فروش 
نفت را پوشــش دهد. از طرفی، بــا فرآوری 
نهایی مواد معدنی می توان به طور متوســط 
ارزش افزوده ای بالغ بــر ۱۰ برابر ارزش خام 

مواد معدنی ایجاد کرد.
چالش عمــده بعدی در ایــن بخش مربوط 
بــه وضعیت اکتشــافات معدنی می شــود. 
عــدم ســرمایه گذاری مناســب، ضعف در 
دانش زمین شناسی و کمبود اطلاعات و عدم 
به کارگیری از روش های نوین از جمله دلایل 
ضعف اکتشــافی کشــور عنوان می شود؛ از 
سویی دیگر کیفیت پایین عملیات اکتشافی 
به دلیل کمبود تجهیــزات، بهره وری پایین 
اپراتورهای داخلی، کمبود آزمایشــگاه های 
اکتشافی و عدم نظارت دقیق بر فعالیت های 
اکتشــافی از چالش های این بخش است که 
تا حد زیادی به ســرمایه گذاری در این حوزه 
مربوط می شــود. بــه اعتقاد کارشناســان 
برای حل این معضل باید نســبت به افزایش 
ســرمایه گذاری، تغییر ســاختارها، تقویت 
جدی ســازمان زمین شناســی برای انجام 
اکتشــافات سیســتماتیک در پهنه هــای 
معدنی به منظور کشف ذخایر جدید معدنی 

اقدام شود.
مســاله دیگــر در این حــوزه مربــوط به 
گســتردگی دامنه هــای رانت بــه ویژه در 
حوزه صدور مجوز، اکتشــاف و بهره برداری 
می شــود؛ آنطور که کارشناسان تاکید دارند 
عدم نظارت کافی، بنگاه داری ســازمان ها و 
شرکت های دولتی و توسعه ای و بلوکه کردن 
پهنه های معدنی، عدم شــفافیت در ضوابط، 
عدم شفافیت در میزان اســتخراج و سپس 
بارگیری برای فروش و فرآوری مواد معدنی 
از جمله عوامل اصلی ایجــاد رانت در بخش 

معدن و صنایع معدنی محسوب می شود.
موضــوع دیگــر کــه البتــه خود یکــی از 

زمینه هــای افزایش رانــت در بخش معدن 
نیز محســوب می شــود، پرداخت سوبسید 
و یارانه زیاد بــه زنجیره تولیــد محصولات 
معدنــی در ایــران )از جمله یارانــه انرژی( 
اســت. کارشناســان تاکید دارند که درآمد 
شــرکت های معدنی ناشــی از رانت انرژی 
ارزانــی اســت کــه اســتفاده می کنند که 
شامل آب، برق و گازمی شــود چرا باید این 
شــرکت های معدنــی از این رانــت یارانه 
اســتفاده کنند؟ دولــت چهاردهم اگر قصد 
دارد به صورت جدی معادن را ســاماندهی 
کند باید ورود جدی به این مســاله داشــته 

باشد.
ماشین آلات فرســوده از دیگر چالش های 
عمده بخش معدن اســت که البته سال های 
ســال اســت که از ســوی فعالان این حوزه 
مطرح می شــود اما هنوز این مشــکل حل 
نشده است. متأسفانه فرسوده بودن ماشین 
آلات، فرســایش و هزینه بسیار زیادی برای 
معدنکاران و کشور در زمینه سوخت و تأمین 
قطعــات دارد. آنطور که مســؤولان وزارت 
صمت نیز اعلام کرده انــد تقریباً بیش از ۱۵ 
هزار دستگاه ماشین آلات فرسوده در حوزه 
معدن داریم که بالای ۲۰ ســال سن دارند؛ 
به اعتقاد کارشناســان فرســودگی ماشین 
آلات موجب تأخیر و کاهش سرعت فعالیت 
در معادن و به دنبال آن تولید می شــود و به 
واسطه آن می تواند روی درآمد معدنکاران و 
درآمدهای ارزی کشــور تأثیر منفی بگذارد 
در حالی که اگر ماشــین آلات در این بخش 
نوســازی شــود قطعاً روی تولید اثر مثبت 
خواهد گذاشت.نداشــتن فناوری های نو و 
به روز نیز از دیگــر چالش های بخش معدن 
کشور محســوب می شود؛ متأســفانه ایران 
در حوزه معدن، از فناوری دنیا عقب اســت و 
توان رقابت با بسیاری از کشورهای معدنی را 
ندارد. البته در این بین، نبود نظارت هم مزید 
بر علت شده است. این در حالیست که بنا به 
تاکید کارشناســان کاربرد فناوری های نانو، 
زیستی و رباتیک و هوش مصنوعی به منظور 
افزایش بهره وری و روزآمــدی این بخش از 
ضروریات افزایش بهــره وری معادن به ویژه 
با توجه به رویکرد راهبردی توســعه اقتصاد 

دانش بنیان است.
مجهز نبــودن بــه فناوری ها نو از دیگر ســو 
منجر بــه افزایش خام فروشــی نیز در بخش 
معدن کشور شــده اســت؛ این در حالیست 
که بنا به گفته محققان، ایــران از نظر ذخایر 
مس، ســرب، روی، نمک، گچ، گوگرد، آهن، 
اورانیــوم، آلومینیوم و ســنگ های تزئینی 
در صدر برترین کشــورهای جهان قرار دارد 
اما فراهم نبــودن مواردی همچــون فقدان 
شبکه گســترده حمل ونقل، فناوری های نو، 
ماشــین آلات جدید و امثال آن جلوی رشد 
بخش معدن را گرفته و خام فروشــی را به یک 

راهکار شــایع تبدیل کرده اســت. باید توجه 
داشــت که تبدیل مواد معدنــی به محصول، 
از واردات کالاهایی نظیر فــولاد، آلومینیوم 
و… جلوگیری کرده و تقویــت این رویه نیز 
از خروج ارز از کشور ممانعت به عمل می آورد 
و صنایــع تبدیلی هــم باعث ایجــاد ارزش 
افزوده می شود و صنایع پایین دستی را فعال 
می سازد که آن هم اشــتغال زایی فراوانی به 
دنبال دارد و از این طریــق، از تکنولوژی های 
جدید برای اســتحصال مواد معدنی و تبدیل 
آن به محصولات فرآوری شــده نیــز به حد 
مطلوب استفاده می شود. همچنین به اعتقاد 
کارشناســان متوقف کردن سیاســت های 
جزیــره ای و رانتی صادراتی خام فروشــی و 
ایجاد واحدهای فرآوری و بهره برداری روزآمد 

می تواند به رفع این مشکل کمک کند.
طبق اصل ۴۵ قانون اساسی معادن جزو انفال 
و در اختیار دولت است تا بر طبق مصالح عامه 
نسبت به آنها عمل کند. به عبارتی هیچ کس 
مالــک معادن نیســت و طبق شــرایطی در 
مــدت زمانی محــدود و تعیین شــده از آن 
بهره برداری می کند و موظف اســت در این 
مدت حق و حقوق حاکمیت که همان حقوق 
دولتی معادن است را بپردازد. بر این اساس، 
طبق مــاده ۱۴ قانون معادن دارنــده پروانه 
بهره بــرداری معادن باید درصــدی از بهای 
ماده معدنی موضوع پروانه را به نرخ روز در سر 
معدن به صورت استخراج شــده یا کانه آرایی 
و فرآوری شده در چارچوب بودجه مصوب با 
پیشنهاد وزارت صمت و تصویب شورای عالی 
معادن به عنوان حقوق دولتی به وزارت متبوع 
پرداخت کند. با این حال از دیگر مشــکلات 
بخش معــدن باید به عدم محاســبه دقیق و 
البته عدم هزینه کرد حقــوق دولتی معادن 
در توسعه زیرساخت ها و استان ها اشاره کرد 
چراکه این درآمد باید به طور کامل توســط 
این وزارت برای توسعه صنایع معدنی هزینه 
شود. با این وجود، آمارها حاکی از آن است که 
درآمد ناشــی از این قانون، در سال های اخیر 
به طور کامل به وزارت صمت تخصیص داده 
نشده اســت. از طرف دیگر، مطالعات نشان 
می دهد که شــیوه محاســبه حقوق دولتی 
معادن نه تنها بر اســتاندارد خاصی منطبق 
نیســت، بلکه با تکمیل زنجیره ارزش معادن 

نیز در تناقض است.
به صــورت کلی نبود وحدت رویــه و فرمول 
مشــخص برای محاســبه حقــوق دولتی 
معادن، عدم شفافیت در فرآیند جمع آوری 
اطلاعات معدنی، محاسبه حقوق دولتی همه 
معادن بر اساس میزان مندرج در پروانه بهره 
برداری، نظام مند نبــودن تعیین قیمت پایه 
مواد معدنی و عدم بازگشت درآمد حاصل از 
حقوق دولتی معادن بــرای هزینه در بخش 
معدن از جمله چالش هــای اصلی در حوزه 
مربوط به حقوق دولتی معادن می شــود.از 

سویی دیگر اشتغال زایی متلاطم این بخش و 
چالش های کارگری زیاد از جمله چالش های 
دیگر این بخش محســوب می شود. رعایت 
اســتانداردهای لازم در زمینه دســتمزد و 
تعیین شــرایط حقوقی و قانونی و منصفانه 
دســتمزد کار باعث حل این چالش خواهد 

شد.
در همین راســتا باید به وضعیت نامناســب 
ایمنی معادن در ایران نیز اشــاره کرد؛ طبق 
گزارش مرکز آمــار ایران در ســال ۱۴۰۱، 
حدود ۶۰۲۵ معدن در کشــور فعال اســت. 
همچنین جمعیت شــاغل در معادن کشور 
از ۱۳۰ هزار نفر بیشــتر اســت و بر اســاس 
اطلاعات مرکز ســالنامه آماری وزارت کار، 
ســهم معدن از میزان حوادث شغلی کشور، 
ســه درصد برآورد شده اســت که نسبت به 
سهم شــاغلان این بخش در ســطح کشور، 
ســهم بســیار بالایی دارد. بنابراین با توجه 
به گستردگی معادن کشــور و خطرپذیری 
فعالیت در معادن، با تأســیس مرکز ایمنی 
معادن کشور، این بســتر فراهم می شود تا با 
ایجاد سازوکار نظارتی و جمع آوری اطلاعات 
مناســب حســب نیاز، اقدامــات زیربنایی 

ضروری در سطح معادن کشور انجام شود.
چالش های محیط زیســتی و منابع طبیعی 
معــادن از دیگــر چالش هــای مهــم بیــن 
بخشــی معدن محسوب می شــود. به اعتقاد 
کارشناســان بازنگری در قوانیــن موجود و 
اقدامــات اجرایی برای حفظ محیط زیســت 
و منابع طبیعی طبق اصــول علمی و تجارب 
بین المللی راه حل این بخش از چالش ها است.

از سوی دیگر شاهد موازی کاری و نامناسب 
بودن اختیــار ســاختارهای حاکمیتی در 
بخش معــدن هســتیم، به شــکلی که در 
مجموع متولیان معدن کشور شامل معاونت 
معدنــی و صنایــع معدنــی وزارت صمت، 
سازمان زمین شناســی و اکتشافات معدنی 
کشور و ســازمان توسعه و نوســازی معادن 
هســتند که همه بخش ها در همه حلقه های 
معــدن کاری، بــدون هماهنگــی و گاه به 
صورت مــوازی فعالیت می کننــد که عدم 
مرزبندی بین میزان مداخلات هر یک از این 
بخش ها باعث کندی حرکــت و از بین رفتن 
فرصت های اقتصــادی پیش روی این بخش 
شده است.نبود نقشــه راه معدنی نیز از دیگر 
چالش های حوزه معدن محســوب می شود؛ 
به باور کارشناســان، کشــور در صورتی که 
بخواهد متناســب با پتانســیل های معدنی 
خود، بخش معدن و صنایــع معدنی را ارتقا 
دهد باید نخست نســبت به تلاش و تصویب 
استراتژی معدن و صنایع معدنی اقدام کند. 
سپس حمایت های مؤثر و هدفمند از بخش 

معدن را در دستور کار قرار دهد.
با توجه به ســنتی بودن معدنکاری در ایران، 
بسیاری از فارغ التحصیلان این بخش در بازار 

کار مرتبط با تحصیل خــود فعالیت نکرده و 
معدنکاران نیــز از نیروهــای متخصص در 
تولید خود استفاده نمی کنند و این با افزایش 
میزان فارغ التحصیــلان، به یکی از معضلات 
اساسی بخش تبدیل شــده است. این مساله 
از دو جنبه مشکل ســاز اســت؛ از یک طرف 
هزینه های عمومی برای آموزش جوانان در 
بخش معدن به ســرمایه مولد تبدیل نشده 
و به نوعی اتلاف منابع صــورت می گیرد و از 
طرف دیگر در بخش معدن به واســطه عدم 
بهره گیری از نیروهای متخصص، روزآمدی 
و کارآمدی لازم برای عبور از مزیت نسبی به 

مزیت رقابتی به دست نخواهد آمد.

نظر مرکز پژوهش های مجلس
همچنین چندی پیــش مرکز پژوهش های 
مجلس گزارشی از چالش های بخش معدن 
تهیه کــرد که طبق این گــزارش ۴۴ درصد 
مشــکلات مربوط به قوانیــن و دولت و نبود 
یک راهبرد طولانی و مشــخص معدنی؛ ۳۳ 
درصد مربوط به ســوءمدیریت و مشکلات 
معدن داران؛ ۱۳ درصــد مربوط به معضلات 
محیط زیســتی و منابع طبیعی و ۱۰ درصد 

هم مربوط به مشکلات بین المللی است.
طبق تاکیــد بــازوی پژوهشــی مجلس، 
اقداماتــی نظیر تغییرات مدیریتی درســت 
و اصولی، مصــوب کردن راهبــرد معدنی، 
رفع ناهماهنگی با قوانین بالادســتی و رفع 
تداخلات قانونی باعث حل حدود ۷۵ درصد 

مشکلات این چالش خواهد شد.
همچنین مرکــز پژوهش هــای مجلس در 
توضیح مشــکلات بخش اکتشاف در معادن 
تصریح کرده اســت که ذخایــر احتمالی و 
قطعی موجود در کشــور کــه در آمارهای 
مختلف بیان می شود، حاصل اکتشاف کمتر 
از ۲۵ درصد عرصه کشــور است؛ که بخش 
عظیمی از آن طی سالیان بسیار دور صورت 
گرفته و حاکمیت بخش معــادن، اقدامات 
جدی در جهت اکتشاف ذخایر جدید حداقل 
در حلقه های ابتدایی زنجیره اکتشاف انجام 
نداده اســت. درباره پهنه های معدنی، گفته 
می شود به غیر از دو پهنه بسیار بزرگ اصلی 
معدنی، اکنون در کشــور ۱۱۷ پهنه وجود 
دارد که بین ۷۰۰ تا ۱۵ هــزار کیلومتر مربع 
وسعت دارند و بقیه هم زیر یک هزار کیلومتر 
مربع هستند. با یک حساب سرانگشتی قابل 
مشاهده است که مجموعه این پهنه ها ۴۶۲ 
هزار کیلومتر مربع، یعنی تقریباً یک چهارم 

وسعت کشور است.
این در حالی اســت که اساســی ترین بخش 
در معدنکاری، اکتشــاف بوده که در بخش 
پایــه، در تمامی نقاط جهان، توســط دولت 
و حاکمیــت صورت می گیــرد. توجه به این 
بخش، ریســک ســرمایه گذاری در معدن و 
اســتخراج را به طور قابل ملاحظه ای کاهش 
داده و منجر به رونــق معدن و صنایع معدنی 
می شود. ولی مطابق آمار در دسترس، یکی از 
مغفول ترین بخش ها در بودجه های سنواتی، 
عدم تخصیص منابع کافی در اکتشاف ذخایر 
معدنی اســت؛ به طوری کــه در بودجه های 
سنواتی و در میان برنامه های مختلف فصل 
صنعت و معدن )شامل برنامه زیرساخت های 
صنعتی و معدنــی، برنامه ایجاد و توســعه 
صنایــع، برنامــه زمین شناســی، برنامــه 
اکتشــاف و راه اندازی معادن، برنامه ارتقای 
تولیــدات صنعتی، برنامه ارتقــای تولیدات 
معدنی و برنامه مقاوم ســازی ساختمان ها( 
کمترین بودجــه اختصاصی طی ســالیان 
مختلف، مربــوط به برنامه زمین شناســی 
و برنامه اکتشــاف و راه انــدازی معادن بوده 
اســت. در صورتی که در ســایر کشورهای 
پیشــرو معدن خیز جهان، یکی از مهم ترین 
اقدامات دولــت، توجه به اکتشــاف ذخایر 
جدید و معرفی آن به سرمایه گذاران داخلی 
و خارجی جهت اســتخراج و فرآوری معدنی 

است.

 رجا ابوطالبی  دولــت در حالی منابع حاصل از فروش 
و واگذاری انــواع اوراق برای ســال ۱۴۰۳ را ۲۵۴ هزار 
میلیارد تومان درنظر گرفته که ۲۴۹ هزار میلیارد تومان 
از آن صرف بازپرداخت اصل، ســود و کارمزد اوراق مالی 
خواهد شد و عملا درآمد خالص انتشــار اوراق، صرفا ۵ 

هزار میلیارد تومان خواهد بود.
 منابع حاصل از فروش و واگذاری انواع اوراق برای سال 
۱۴۰۳، ۲۵۴ همت درنظر گرفته شده است؛ عددی که 
نسبت به قانون بودجه سال گذشــته و الحاقیه آن )و نه 
مصوبات شــورای عالی اقتصادی( قریــب به ۲۰ درصد 
افزایش پیدا کرده اســت! این در حالیست که از مجموع 
۲۵۴ هزار میلیارد تومان انتشــار اوراق در سال ۱۴۰۳، 
۲۴۹ هزار میلیارد تومــان از آن صرف بازپرداخت اصل، 
ســود و کارمزد اوراق مالی خواهد شــد و عملا درآمد 
خالص انتشار اوراق، صرفا ۵ هزار میلیارد تومان خواهد 

بود.
دولت برای دســتیابی به تراز عملیاتی در بودجه سالانه 
خود یا باید مصــارف خــود را کاهش دهد و یــا اینکه 
درآمدهایش افزایش پیدا کند.  بیشــترین بخش منابع 
دولت را درآمدها تشــکیل می دهند که مالیات ستانی 
نقش پر رنگــی در آن ایفا می کند. دولــت برای افزایش 

درآمدهای مالیاتی، درصدد شناسایی مودیان مالیاتی 
جدید و بزرگ کــردن جامعه ی افرادی اســت که باید 
مالیات پرداخت کنند. امــا در بخش مصارف، همچنان 
مشــکلات پابرجا بــوده و چالــش تامین مالــی برای 

پاسخگویی به آن ها همچنان مطرح است.
از آن جا که اســتقراض از سیستم بانکی سبب خلق پول 
و ایجاد تورم می شــود، در صورت عدم کامیابی در ایجاد 
توازن بین مصارف و درآمدها، دولت دســت به انتشــار 
اوراق می زنــد. راهکاری که البتــه می تواند پیامدهای 

منفی نیز داشته باشد!

انتشار اوراق؛ خوب یا بد؟
پی بردیم که انتشــار اوراق، راهکاری برای تامین مالی 
دولت و جبران کسری بودجه است. راهکاری که اگر در 
کنار سایر سیاســت های مالی و پولی به خوبی اجرایی و 
عملیاتی شود می تواند جلوی رشــد پایه پولی را گرفته 
و تا حدی نیــز نقدینگی را کنترل کند. امــا در غیر این 

صورت چه اتفاقی می افتد؟
برای بررســی آن بــه انتشــار اوراق در ســال ۱۴۰۲ 
برمی گردیم. جایــی که دولت در لایحــه بودجه ۱۸۷ 
همت انتشار اوراق را برای کل ســال پیش بینی کرد اما 

به دلیل سیاســت های مخربی که در بازار سرمایه پیش 
گرفت، عملا نتوانســت این حجــم از اوراق را به دلیل 
وضعیت بد بورس بفروشــد. کل فــروش اوراق دولتی 
در حالی تا ۱۵ اســفندماه ســال ۱۴۰۲، به ۱۲۳ هزار 
میلیارد تومان رســیده بود که با نزدیک شدن به پایان 
سال و ناترازی فاحش در بودجه، طبق جلسه ی شورای 
عالی اقتصاد مجبور به انتشــار مجدد ۱۳۵ همت دیگر 
شد؛ با وجود مجوز این حجم از انتشــار اوراق، دولت در 
آخرین حراج اوراق خود در اســفند ماه، عملا نتوانست 
بیشــتر از ۳۸ هزار میلیــارد تومان اوراق بفروشــد. به 
این ترتیب دولــت در ۳۳ مرحله حراج اوراق در ســال 
۱۴۰۲، موفق به فروش ۱۶۱ هزار میلیارد تومان شــد 
که همچنان تا سقف مجوز انتشــار اوراق فاصله داشت 
و نتوانســت پیش بینی خود از درآمــد حاصل از فروش 
اوراق را به صورت کامل محقــق کند.خرید برخی اوراق 
مانند »اراد« که تامین پول نقد برای دولت است توسط 
بیمه ها و صندوق های بازنشســتگی اجباری است؛ این 
اجبار سبب شــد که در نزدیکی عید که اکثر شرکت ها 
نیازمند شــدید نقدینگــی هســتند، از نقدینگی تهی 
شــوند. بانک ها، بیمه ها و صندوق های بازنشستگی که 
این اوراق را خریداری کردند، ســهامدار بخش عمده ای 

از بازار سرمایه نیز هستند که قاعدتا این حجم از عرضه، 
تعادل در بازار سرمایه را بهم می زند.

از سوی دیگر پیمانکاران دولت نیز درصدد فروش اوراق 
در ید خود برآمدند امــا به علت عدم وجــود نقدینگی 
که معلول سیاســت کنترل ترازنامــه بانک ها و نرخ ۳۰ 
درصدی گواهی ســپرده خاص اســت، اوراق، کسر از 
قیمت شده که طبیعتا با افت قیمت اخزاها، نرخ های آن 

افزایش پیدا می کند.
مشاهده شد که انتشــار اوراق به روش های نادرست و 
بدون توجه به الزامات و پیش نیازهــای آن از دو منظر 
می تواند ضربه ســختی را به بازار ســرمایه وارد کند. 
اوراقی که در راســتای کنترل تورم و کمک به اقتصاد 
کشور وارد چرخه شــدند، در کنار سایر سیاست های 
جزیره ای و غلط نظیر افزایش ناگهانی و یک شــبه نرخ 
بهره، سیاســت های ضد و نقیض و مخــرب برای بازار 
سرمایه و تایمینگ بد انتشــار، اوضاع را بدتر می کند. 
از سوی دیگر و با توجه به درآمد خالص ۵ همتی دولت 
از این محل برای ســال ۱۴۰۳، احتمالا مجددا شاهد 
انتشــار دوباره اوراق با مجوز شــورای عالی هماهنگی 
سران قوا و افزایش نرخ ســود اوراق برای فروش بیشتر 

آن خواهیم بود.

اوراق

خ بورس  درآمد خالص دولت از اوراق فقط ۵ همت! بن بست اوراق در برز



مدیرعامل شرکت توانیر خبر داد
ناترازی ۱۰ هزار مگاواتی صنعت برق

مدیرعامل شــرکت توانیر با بیان اینکــه میزان ناترازی بــرق به طور 
متوســط حدود ۱۰ هزار مگاوات در تیرماه و مردادماه است، تاکید کرد 
که امیدواریم امســال را با اقدامات مدیریت مصــرف و همکاری مردم 

بدون خاموشی پیش ببریم اما نیازمند همراهی مشترکان هستیم.
مصطفی رجبی مشهدی در نشســتی خبری و در پاسخ به سوال ایسنا 
درباره ناترازی و احتمال وقوع خاموشی در کشور گفت:  برای جلوگیری 
از خاموشی برنامه ریزی های متعددی صورت گرفته به طوری که علاوه 
بر طرح های ســال گذشــته با پویش با انرژی جوایز ارزنده ای را برای 
مشــترکان در نظر گرفته ایم و پیش بینی می کنیــم که میزان مصرف 
۱۰ درصد کاهش یابد.وی در پاسخ به سوال دیگر ایسنا درباره وضعیت 
صادرات برق در شرایط فعلی تصریح کرد: براساس اولویت داخل میزان 
صادرات برق تنظیم می شود و در حال حاضر در حداقل میزان صادرات 
قرار داریم به طوری کــه ۵۰۰ تا ۶۰۰ مگاوات برق صــادر و همچنین 
میزان نیز وارد می شود.به گفته مدیرعامل شرکت توانیر در حال حاضر 
از ترکمنســتان و ارمنســتان برق را دریافت می کنیــم و برنامه ریزی 

کرده ایم که ۵۰۰ مگاوات واردات داشته باشیم.
وی با بیان اینکه در ابتدای دولت ۱۵ هزار مگاوات ناترازی برق داشتیم 
که با توســعه نیروگاه ها، اقدامات تعمیراتی و توسعه و مدیریت مصرف 
در راســتای کاهش این رقم حرکت کردیم، اظهار کرد: برای سال اول 
دولت ۱۰۰ اقدام، سال بعد ۱۴۰ اقدام و برای ۱۴۰۳، معادل ۱۸۰ اقدام 

برای کاهش ناترازی پیش بینی شده است.

 10 هزار مگاوات توسط صنایع انرژی بر احداث می شود
وی با بیان اینکه با تلاش بخش خصوصی و دولتــی ۹۰۰۰ مگاوات به 
ظرفیت تولید اضافه شــد، گفت: ۱۴۰۰ مگاوات توسط صنایع انرژی بر 
و بر اســاس قانون مانع زدایی از تولید در دست اجراســت و قرار است 
که ۱۰ هزار مگاوات توســط صنایع انرژی بر احداث شــود.مدیر عامل 
شرکت توانیر با تاکید بر اینکه تا پایان ســال ۲۰۰۰ مگاوات وارد مدار 
خواهد شد، اکنون احداث ۶۰۰۰ مگاوات شروع شده و ۱۷ هزار مگاوات 
موافقت نامه اصولی برای دریافت سوخت و مجوزهای زیست محیطی 
را دریافت کرده اند، گفت: هر ســال ۱۰ هزار مگاوات ترانسفورماتور و 

۱۲۰۰ کیلومتر شبکه احداث می شود تا اقت ولتاژ اتفاق نیفتد.

100 درصد مناطق شهری و 99.۷ درصد روستاها برق دارند
رجبی مشهدی با بیان اینکه  در راستای توسعه ظرفیت روستایی ۴۵۰ 
روستا با ۷۰۰۰ خانوار با اعتبار ۱۰ هزار میلیارد تومان و ۱۸ هزار خانوار 
عشایر با سامانه های قابل حمل برق رسانی شدند، افزود: علاوه بر اینکه 

۱۰۰ درصد مناطق شهری و ۹۹.۷ درصد روستاها برق دارند.

 22 هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر در حال ساخت است
وی با بیان اینکه در حوزه توســعه تجدیدپذیر در حال حاضر ۲۲ هزار 
مگاوات در حال ســاخت اســت امیدواریم در کمتر از یک سال به بهره 
برداری برسند، گفت: برای کاهش ناترازی موافقت شده که از صندوق 
توسعه ملی اعتبار در نظر گرفته شــود.به گفته وی ۷.۵ میلیارد تومان 
بــرای نیروگاه های حرارتــی و ۵ میلیــارد تومان بــرای نیروگاه های 

تجدیدپذیر تسهیلات در نظر گرفته شده که احداث آنها سرعت بگیرد.

کاهش مصرف 1۵00 مگاوات برق با مدیریت مصرف ادارات
وی درباره پیــش بینی میزان کاهش مصرف از ســوی ادارات با اجرای 
برنامه کاهش ســاعت اداری گفت: بر اساس مصوبه هیات وزیران از ۱۵ 
خرداد تا ۱۵ شــهریور برنامه کاهش ســاعت اداری ادامه دارد و در این 
دوره برق مصرفی ۳۰ درصد و بعد از ســاعت ۱۳ باید ۶۰ درصد کاهش 
مصرف بدهنــد.   هدف گذاری شــده که از این مســیر ۱۵۰۰ مگاوات 

معادل مصرف برق یزد و یا شهر مشهد کاهش مصرف داشته باشیم.
رجبی مشــهدی با بیان اینکه کاهش مصرف در کنتورهای هوشــمند 
ثبت شده و طی اطلاعیه به ادارات پرمصرف مهلت هم داده می شود در 
صورت عدم رعایت در نوبت اول به صــورت خودکار به مدت ۱۰ دقیقه، 
بعد نیم ساعت و بعد کاملا قطع می شــود، گفت: هدف گذاری شده که 

بخش خانگی ۱۵ درصد از این مسیر کاهش مصرف داشته باشند.
وی با بیان اینکه تامین برق شهرک های صنعتی را به سه دسته تقسیم 
کرده ایم، اظهار کرد: شــهرک های صنعتــی ۶ روز تامین برق خواهند 
شــد و به جای آن یک روز در هفته به صورت ۲۴ ســاعته در مدیریت 
مصرف شــرکت می کنند اما این موضوع به معنای قطع کامل نیســت 
و بین پنج تــا ۱۰ درصد برای مکان های لازم همچــون نگهبانی برق را 

تامین می کنیم.
به گفته وی صنایع انرژی بــر حدود ۷۰۰ واحد هســتند که برای این 
بخش نیز برنامه ریزی شــده و به طور کلی قرار اســت امســال انرژی 
بیشــتری برای صنایع تخصیص یابد. ضمن اینکه واحدهای حساس 
باید مجهز به دیزل های اضطراری باشــند و امیدواریم با هماهنگی بین 

واحدهای صنعتی و صنعت برق ایم موضوع صورت بگیرد.
وی در باره امکان حضور و مشــارکت مردم در ســاخت نیروگاه گفت: 
مردم می توانند در بخش نیروگاه های مقیــاس کوچک فعالیت کنند 
و راه اندازی تابلو برق آزاد در بورس انرژی که اخیراً راه اندازی شــده به 

سودآوری بیشتر این بخش کمک خواهد کرد.

افزایش ظرفیت 9000 مگاوات ظرفیت نیروگاهی
مدیرعامل توانیر بــه روبرو بودن دولت ســیزدهم با ناتــرازی ۱۵ هزار 
مگاوات برق اشاره کرد و گفت: دولت سیزدهم با اقدام در خصوص توسعه 
ظرفیت نیروگاهی، توسعه خطوط انتقال، توسعه ظرفیت پست ها برای 
کاهش این ناترازی اقدام کرد. در این دولــت ظرفیت نیروگاهی ۹۰۰۰ 

مگاوات توسط بخش خصوصی و دولتی افزایش یافت.

تدبیر برای تامین برق بخش کشاورزی
رجبی مشــهدی با بیان اینکه در بخش کشــاورزی بر اســاس پروانه 
بهره برداری پنج ســاعت قطع بــرق اتفاق می افتد و ۱۹ ســاعت برق 
رایگان برای آن ها توزیع می شود و اگر کشــاورزی ۱۵ درصد برق را از 

تجدیدپذیرها تامین کند از پنج ساعت قطع برق معاف می شود.
وی با تاکید بر اینکــه وزارت نیرو برای تامین بــرق خودروهای برقی 
هیچ مشکلی ندارد، گفت: هزینه تامین برق خودروها به صورت تجاری 
و معادل ۵۴۷ تومان بابت هر کیلووات ســاعت اســت و در صورتی که 
وزارت صمت برنامه گسترده ای برای این خودروها داشته باشد و ایجاد 
هماهنگی می توانیم برق خودروهای برقــی را تامین کنیم.وی با بیان 
اینکه میزان مصرف برق در بخش سرمایشــی معادل ۳۲ هزار مگاوات 
است که این رقم معادل مصرف برق کشــور مصر است، اظهار کرد: تنها 
۲۵ درصد مشــترکان مصرف بالای الگو دارند و معمولا برای افرادی که 
از دو کولر گازی اســتفاده می کنند قبض برق دو میلیون تومانی صادر 

می شود.

بانک جهانی: 
رشد اقتصادی ایران امسال به ۵ درصد می رسد

پیش بینی رشد اقتصادی جمهوری اسلامی ایران از سوی بانک جهانی 
در سال ۲۰۲۴-۲۰۲۵ به میزان ۵ درصد اعلام شــد که در مقابل رقم 
۳.۸ درصد ســال ۲۰۲۲ قرار دارد. بانک جهانی پیش بینی رشد اقتصاد 
جهانی برای ســال جاری را به ۲.۶ درصد افزایش داد که این رقم نسبت 

به پیش بینی قبلی آن ۰.۲ درصد صعود کرده است.
این بانک در آخرین گزارش چشــم انداز اقتصاد جهانی خود اعلام کرد 
پیش بینی می شــود که این رقم برای اولین بار طی سه سال گذشته با 
وجود تشدید تنش های ژئوپلیتیکی و نرخ های بهره بالا نسبت به سال 
گذشته ثابت بماند. بر اساس این گزارش، بازنگری رو به بالا با ادامه رشد 

قوی در ایالات متحده انجام شده است.
بانک جهانی پیش بینی کرد که رشد تولید ناخالص داخلی )GDP( در 
سال های ۲۰۲۵-۲۰۲۶ به طور متوســط به ۲.۷ درصد افزایش یابد که 

کمتر از میانگین ۳.۱ درصد در دهه قبل از همه گیری است.
ایندرمیت گیل، اقتصاددان ارشــد گروه بانک جهانی گفت چهار سال 
پس از تحولات ناشی از همه گیری، درگیری ها، تورم و انقباض پولی، به 

نظر می رسد که رشد اقتصاد جهانی ثابت باقی مانده است.
پیش بینی می شــود که تولید ناخالص داخلی در اقتصادهای در حال 
توسعه در سال های ۲۰۲۴-۲۰۲۵ به طور متوسط چهار درصد افزایش 
یابد و طی سال جاری در اقتصادهای پیشــرفته ۱.۵ درصد صعود کند 
و در ســال آینده به ۱.۷ درصد برســد.گیل بر نیاز اقتصادهای در حال 
توسعه برای یافتن راه هایی در تشویق سرمایه گذاری خصوصی، کاهش 
بدهی عمومی و بهبود آموزش، بهداشت و زیرساخت های اساسی تاکید 
کرد.این گزارش تاکید کرد که انتظار می رود از هر چهار اقتصاد در حال 

توسعه یک کشور فقیرتر از سال ۲۰۱۹ باقی بماند.

پیش بینی رشد اقتصادی اولین اقتصاد جهان
بانک جهانی در آخرین گزارش چشم انداز رشــد اقتصاد جهانی اعلام 
کرد که انتظــار دارد تولید ناخالص داخلــی )GDP( در ایالات متحده 
در ســال ۲۰۲۴ به میزان ۲.۵ درصد رشد کند که به طور قابل توجهی از 
پیش بینی اعلام شده در ماه ژانویه که ۱.۶ درصد بود، بیشتر شده است 
همچنین در ســال آینده رشــد ۱.۸ درصدی ثبت کند که این ارقام به 

ترتیب ۰.۹ و ۰.۱ امتیاز صعود کردند.
بانک جهانی پیش بینی رشــد خود برای چین در ســال جاری را ۰.۳ 
درصد افزایش داد و به ۴.۸ درصد رساند که دلیل آن فعالیت اقتصادی 
قوی تر از حد انتظار در اوایل سال ۲۰۲۴، به ویژه در بخش صادرات بوده 
است. پیش بینی می شود دومین اقتصاد بزرگ جهان در سال ۲۰۲۵ با 

۰.۳۲ درصد کاهش نسبت به گزارش ماه ژانویه، ۴.۱ درصد رشد کند.
پیش بینی می شود که رشد تولید ناخالص داخلی منطقه یورو در سال 
۲۰۲۴ به ۰.۷ درصد برسد که همان میزان اعلام شده در گزارش قبلی 

است و رقم ۱.۴ درصد را در سال ۲۰۲۵ ثبت کند.

پیش بینی رشد اقتصاد جمهوری اسلامی ایران در سال ۲۰۲۵-۲۰۲۴ 
به میزان ۵ درصد اعلام شــد که در مقابل رقم ۳.۸ درصد سال ۲۰۲۲ 
قرار دارد. بانک جهانی اعلام کــرد در میان صادرکنندگان نفت، برآورد 
می شود که رشد جمهوری اسلامی ایران در سال مالی ۲۰۲۴-۲۰۲۳ 
به پنج درصد افزایش یابد. از آنجایی که این کشور از توافق اوپک پلاس 
مســتثنی شــده اســت، تولید و صادرات نفت افزایش یافته و رشد در 

بخش غیرنفتی از جمله خدمات نیز قوی بوده است.
بانک جهانی پیش بینی رشــد اقتصادی عربســتان ســعودی در سال 
۲۰۲۴ را به میــزان ۲.۵ درصد اعلام کــرد که این رقم در مقایســه با 
رقم منفی ۰.۹ درصد ســال ۲۰۲۲ اســت. همچنین پیش بینی رشد 
اقتصادی عراق منفی ۰.۳ درصد، لبنــان ۰.۵ درصد، عمان ۱.۵ درصد، 
قطر ۲.۱ و بحرین ۳.۵ درصد اعلام شده است. پیش بینی رشد اقتصادی 
ترکیه با ۰.۱ واحد کاهش به ســه درصد برای سال ۲۰۲۴ و با ۰.۳ واحد 

به ۳.۶ درصد برای سال آینده نزول کرد.
بانک جهانی میانگین تورم جهانی در ســال جــاری را ۳.۵ درصد و در 

سال ۲۰۲۵ به ۲.۹ درصد پیش بینی کرده است.

چرا صف دریافت وام ازداوج طولانی است؟
براساس قانون بودجه امسال، ۲۰۰ همت برای تسهیلات وام ازدواج در 
نظر گرفته شده که همانند مصوبه سال گذشته است. اما رقم پرداختی 
وام ازدواج از ۲۰۰ میلیون به ۳۰۰ تــا ۳۵۰ میلیون تغییر کرده و این در 

حالی است که میزان تقاضا بسیار بیشتر از بودجه مورد نظر است.
 از ســال ۱۳۸۸، در راســتای حمایت از جوانان برای تامین بخشی از 
نیازهای آنها در آســتانه تشکیل زندگی، شــبکه بانکی به طور رسمی 
به پرداخت وام ازدواج ورود پیدا کرد. بر این اســاس وام ازدواج در قالب 
تســهیلات قرض الحســنه و با کارمزدی حدود چهار درصد به زوجین 
اعطا می شــود.در قانون بودجه ســال ۱۴۰۲، بانک مرکزی مکلف شد 
مطابق با قانون حمایــت از خانواده و جوانی جمعیــت و قوانین مربوط 
به ایثارگران، حداقل معــادل ۲۰۰ همت از محل ســپرده های قرض 
الحسنه اعم از جاری و پس انداز شــبکه بانکی )غیر از بانک های قرض 
الحســنه( را به قرض الحســنه ازدواج، فرزندآوری و ودیعه یا خرید یا 

ساخت مسکن اختصاص دهد.
در قانون بودجه ســال ۱۴۰۳ همانند قانون بودجه سال ۱۴۰۲ حداقل 
۲۰۰ همت برای تسهیلات ازدواج اختصاص داده شد است. اما در عین 
حال سقف فردی این تســهیلات به ۳۰۰ میلیون تومان افزایش یافت. 
این سقف برای زوج های زیر بیست و پنج سال و زوجه های زیر بیست و 

سه سال حتی به ۳۵۰ میلیون تومان نیز رسید.
با این حال، موضوع صف وام ازدواج که هر ســال نیز یکی از مشــکلات 
بانک مرکزی اســت در ســال جاری نیز به قوت خود باقی است و حتی 
افزایش ۵۰ درصدی میزان وام پرداختی باعت می شــود که نسبت به 

سال گذشته وام ازدواج به صورت طبیعی به افراد کمتری تعلق بگیرد.
رئیس گروه تسهیلات قرض الحســنه اداره اعتبارات بانک مرکزی در 
رابطه با میزان وام ازدواج پرداختی در ســال جاری، گفــت: از ابتدای 
سال جاری تا ۲۰ خردادماه مبلغ ۲۴۸ هزار میلیارد ریال )۲۴.۸ همت( 
تسهیلات به متقاضیانی که در سامانه تســهیلات قرض الحسنه ازواج 
ثبت نام کرده اند، پرداخت شــده؛ این تســهیلات به ۸۰ هزار نفر اعطا 
شده اســت و تعداد آمار افرادی که در صف انتظار هستند ۲۳۰ هزار نفر 

است که تعدادی از این افراد در سال گذشته ثبت نام کرده اند.
همچنیــن محمدرضا فرزین - رئیــس کل بانک مرکزی  در پاســخ به 
ســوالی مبنی بر چرایی تأخیر در پرداخت وام ازدواج و همچنین صف 
متقاضیان دریافت وام گفت: در رابطه بــا وام ازدواج، ما به عنوان بانک 
مرکزی، آنچه مجلس شورای اسلامی مصوب کرده است را دائما نظارت 
می کنیم تا عدد مورد نظر مجلس محقق شــود. اما مشــکلی که الان 
وجود دارد این است که صف ها بسیار بیشتر از آن عددی است که بانک 

مرکزی براساس مصوبه مورد نظر مجلس باید پرداخت کند.
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رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی: 

تا کنون نامزدهای انتخاباتی گفتمان 
تازه و موثری ارائه نداده اند

 خریدار  مهدی غضنفری رئیــس هیات عامل 
صندوق توســعه ملی بــا انتقــاد از برنامه های 
اقتصادی بدون پشــتوانه مالی و علمی نامزدهای 
ریاســت جمهوری گفت: نامزدهــای انتخاباتی 
حرف تازه ای برای گفتن داشته باشند؛ مشکلات 
اقتصادی مردم با شــعار و نسخه های قدیمی حل 

نمی شود. 
 به گزارش روابط عمومی صندوق توســعه ملی، 
مهدی غضنفــری رئیس هیات عامــل صندوق 
توســعه ملی در گفت و گو بــا رادیــو اقتصاد به 
بررســی برنامه های اقتصادی نامزدهای ریاست 
جمهــوری پرداخت و گفت: ایــن روزها تعدادی 
از مصاحبه های نامزدهای ریاســت جمهوری را 
شنیده ام اما حرف هایشــان برایم رضایت بخش 
نبوده و متاسفانه باید  بگویم که حرف جدیدی تا 
این لحظه به گوشم نخورده است. البته شاید بنده 

کمی ایده آلیست و سخت گیر هستم.
مهدی غضنفری افزود: اگر در پاســخ به ســوالی 
درباره اینکه مثلا کشــور اکنون با مشکل ناترازی 
انرژی رو به رو است شما چکار خواهید کرد و بعد 
نامزد پاســخ بدهد که انشــاالله ما بعد از پیروزی 
در انتخابات وضعیــت انرژی را تــراز می کنیم، 
یا اینکه در پاسخ به این ســوال که چرا پاسپورت 
کشــور ما اعتبارش کم اســت بگوید اعتبار آن را 
زیاد می کنیم به نظرم رویه درســتی نیست. این 
شــیوه بیان راه حل نامعتبر است یعنی برای حل 
مشــکلات بیایم بعد از طرح مشــکل، دوباره آنرا 
با  فعل مثبت بگوییم به نظرم عمــلا راهکاری را 
بیان نکرده ایم. اگر تغییر فعل منفی با فعل مثبت، 
اســمش راهکار باشــد پس همه راهکارهای در 

کشکول همه نامزدها هست!!

مشکلات و چالش های کشور با شعار 
حل نمی شود

رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی اظهار 
داشت: ما باید به چیســتی و چرایی و چگونگی 
مشکلات بپردازیم. یعنی تعریف مشخصی از آن 
مشکل داشته باشــیم بعد دلیل و چرایی مشکل 
را بکاویم تا ریشــه های آن را دریابیم. اینکه چرا 
قدرت پاسپورت ما کم اســت یا چرا ارزش ریال 
و پول ملی ما پایین آمده و کاهش یافته اســت؟ 
باید نخست به صورت ریشــه ای بررسی شود و  
بعد باید به سراغ چگونگی حل مشکل رفت. باید 
به صورت کارشناسی شده بیان کنیم که چگونه 
و با چه روشــی می خواهیم پول ملی را ارزشمند 
کنیم و یا جلوی ســقوط بیشــتر ارزش ریال را 
بگیریم و الزامات اجرایی ایــن کار را در برنامه ها 

بیان کنیم.
مهدی غضنفری بــا اظهار تاســف از حادثه تلخ 
سقوط بالگرد و شــهادت غم انگیز رئیس جمهور 
و همراهان ایشان افزود: متاســفانه به خاطر این 
اتفاق بســیار غم انگیز که هیچکــس انتظارش 
را نداشــت و همه را متاثر کرد فراینــد انتخابات 

زودرس آغاز شــد و درک می کنیم که نامزدهای 
محترم هم آمادگی کافی را نداشــتند. امیدوارم 
تا روز برگزاری انتخابات و به ویــژه در مناظره ها 
پاســخ نامزدهای انتخابات به ســوالات و دغدغه 
های مردم به صورت شــعاری و بدون شــاخص 
و آمار و بدون راه حلهای واقعی نباشــد و نامزدها 
برنامه های اقتصادی خود را بــه صورت مدون و 
مشخص و با بیان دقیق شاخص ها و منابع ارزی و 
ریالی مطرح کنند و شعارها و وعده های خود را به 

صورت شفاف برای مردم بیان کنند.

بهبود وضعیت معیشتی و اقتصادی 
خواسته اصلی مردم 

رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی با تاکید 
بر نقش محوری مردم در انتخابات اظهار داشت: 
ما همواره از مردم انتظار داشــته ایم که در صحنه 
انتخابات حاضر شوند و به پای صندوق های رای 

بروند. 
مردم ایران هم همیشه این کار را انجام داده اند و 
در دوران انتخابات مطالبات و خواسته های خود 
را به گوش نامزدها رسانده اند . اما متاسفانه این بار 
به خاطر زمان کوتاه مثــل دوره های قبل فرصتی  
برای مطالبه گری نیست. در واقع الان نامزدهای 
انتخاباتی ۱۰ روز بیشــتر فرصت ندارند تا بیایند 
و برنامه هایشــان را بگویند و مردم دیگر فرصتی 
ندارند که در این زمان کوتاه  بتوانند صدایشان را 

به جایی برسانند.
 فعلا چیزی که مردم می خواهند بهبود مســائل 

اقتصادی و معیشت است. 
مهدی غضنفری اظهار داشــت: مــا نیاز گفتمان 
نو برای حل مســائل هســتیم. اولا مقــام معظم 
رهبری با نامگذاری سالها مســیر حرکت را به ما 
نشــان داده اند بعلاوه بارها و بارها از صدا و سیما 
و مطبوعات و شبکه های مجازی و دیگر رسانه ها 
این دغدغه ها و مشــکلات اقتصادی مطرح شده 
است. لذا الان از مردم تنها می توان انتظار داشت 
که یک انتخاب درســت و اصلح داشــته باشــند 
و سرنوشت ۴ ســال آینده خود را به دست کسی 
بسپارند که مطمئن باشند آن شخص می تواند به 
وعده های خودش عمل کند. الان انتظار می رود 
ستادهای انتخاباتی در سیاست گذاری و نوشتن 
برنامه برای نامزدهای ریاست جمهوری به روش 
های علمی و دقیق دغدغه های مردم و راه حلهای 
آن را برای نامزدها  تبیین کرده تا این بار نامزدها 

با شیوه و سخن و نگرشی نو به صحنه بیایند.

نامزدی در انتخابات با جزوه های قدیمی 
و حرف های تکراری  

مهــدی غضنفری اظهــار داشــت: بعضی وقت 
ها فکر می کنم نامزدها جزوه ۳ ســال قبل خود 
را آورده اند و دارند همان حرف های گذشــته را 
دوباره برایمان تکرار می کنند! مثل معلم و استاد 
دانشــگاهی که جزوه اش را به روز نکرده و حرف 

ها تکراری اســت. امیدوارم به عنوان یک شهروند 
این بار در تبلیغات انتخاباتی شــاهد افق جدید و 
گفتمان تازه ای باشیم. نامزدها باید چشم اندازی 
و مســیر حرکتی را برای مردم تصویرسازی کنند 
که امیدبخش باشــد و مردم علاقه مند باشند که 
به این نامزد رای بدهند. باید تصویری که از ۴ سال 
آینده می ســازند تصویر واضح و روشنی باشد که 
در آن مشخص شــود وضعیت اقتصادی و منابع 
درآمدی به چــه صورت خواهد بــود و برای همه 

اینها چه فکری کرده اند.
رئیس صندوق توسعه ملی گفت: نامزد انتخاباتی 
باید بداند منظره ای که دارد برای مردم ترســیم 
می کند چقدر باور پذیر و دســت یافتنی اســت 
و او  چقدر قدرت اجــرای این وعده هــا را دارد و 
چگونگی رســیدن به این برنامه ها را هر سال به 
صورت مشخص تبیین کرده باشــد که من سال 
اول ایــن کارها را انجام می دهم و مثلا ســال بعد 
شاخص ها را اینگونه ارتقا خواهم داد . الان بیشتر 
ســخنرانیهای نامزدها عامیانه و گفتگوهای کلی 
هستند که شاید برای دســت گرمی و گرم کردن 
فضای انتخاباتی خوب باشــد. اما از آنها گفتمان 

موثری شکل نگرفته است.

دوقطبی سازی نوعی تهدید فضای 
انتخابات است

مهدی غضنفری دوقطبی ســازی و احساســی 
کردن فضــا را یکــی از مهمترین نگرانــی ها در 
انتخابات عنــوان کرد و اظهار داشــت: بنده یک 
نگرانــی دارم که مرتــب آن را در گفــت و گوها 
و شــبکه های اجتماعــی مطرح مــی کنم و آن 
دوقطبــی شــدن و غیرعقلایی کــردن فضای 
انتخابات است که سبب می شــود به جای اینکه 
چگونگی دســتیابی به اهداف به بحث گذاشــته 
شود موج احساســات غلبه پیدا کند و هواداران 
با هیجان در گردهمایی ها و شــبکه های مجازی 
به هم بتازند و دوبــاره هدف اصلــی در بین این 

هیاهوها گم شود.
رئیس صندوق توســعه ملی ابراز امیدواری کرد: 
ما قرار اســت ۴ سال بعد کشــوری داشته باشیم 
با ویژگی های کامــلا متفاوت بــا توجه به درک 
عمیق از موقعیــت فعلی. نباید فقــط هدف این 
باشد که کسی به ساختمان پاســتور برود تا آنجا 
خالی نباشد. بلکه باید سرنوشــت مردم و روزگار 
اقتصادی و معیشــت آنها تغییر یافته و بهتر شود. 
نباید در فضای انتخاباتــی بحثهای جدی و بویژه 
اقتصادی که متــن اصلی این فرایند هســتند به 
حاشــیه بروند و با جنجالهــای انتخاباتی خدایی 
نکرده گسلهای قومی و مذهبی فعال شده و مردم 
در مقابل همدیگر قرار گیرند. باید مراقب باشــیم 
و بدانیم اگــر در فضای انتخابــات و مناظره ها با 
شاخص ها سخن نگوییم و به روش علمی برخورد 
نکنیم حتما موضع دیگری با مشــخصات حاشیه 

مخرب می آید و جایگزین متن اصلی می شود. 

گاز

مدیرعامــل شــرکت انتقال گاز 
ایــران از انتقــال بیــش از ۸۰۴ 
میلیارد مترمکعب گاز شیرین در 
دولت سیزدهم از مرداد ۱۴۰۰ تا 

خرداد ۱۴۰۳ خبر داد.
غلامعباس حســینی در تشریح 
عملکرد شرکت انتقال گاز ایران 
در دوران فعالیت دولت سیزدهم 
توضیــح داد: در ایــن زمان بیش 
مترمکعــب  میلیــارد   ۸۰۴ از 
گاز شــیرین از مبــادی تولید تا 
مبادی مصــرف به منظور تأمین 
گاز مصرف کننــدگان خانگــی، 
صنعتــی، تجــاری، نیروگاه ها و 

صادرات منتقل شد.وی 
با اشاره به بهره برداری 
هفت ایســتگاه تقویت 
فشــار گاز خیرگــو ۸، 
ارســنجان ۸، دوراهان 
)پل کله(  اصفهان   ،۱۰
۱۰، نورآباد ۱۰، آرادان 

و خورموج ۶، همچنین ۲۵ واحد 
کمپرســوری و ۱۵۸۵ کیلومتر 
خطوط لوله فشــار قــوی گاز در 
دولت ســیزدهم، تصریــح کرد: 
شــرکت انتقال گاز ایران اکنون 
مســئولیت حفظ، نگهــداری و 
راهبــری ۹۳ ایســتگاه تقویت 

فشــار گاز و ۳۹ هــزار 
کیلومتــر   ۷۳۰ و 
خطــوط فشــار قوی 
گاز را بــه عهــده دارد.
شــرکت  مدیرعامــل 
انتقــال گاز ایــران با 
اعلام اینکه حدود ۷۶۰ 
کیلومتر خطوط لوله فشــار قوی 
گاز بهره برداری شــده در استان 
سیستان وبلوچستان بوده است، 
بــه برنامه های مهم و شــاخص 
برای بهبــود و پایــداری انتقال 
پایدار گاز اشــاره کــرد و افزود: 
ایزولاســیون کامــل فراشــبند 

۲ و ۱۰، تعمیــرات خــط دوم 
سراســری در مقاطع فراشــبند، 
تعمیــرات  پتــاوه،  و  نورآبــاد 
گســترده خطــوط لوله ســوم، 
چهارم و ششم سراسری براساس 
گزارش پیگرانی هوشمند، انجام 
تعمیرات گســترده خط ۳۰ اینچ 
سرخس - نکا، تعمیرات خط ۴۸ 
اینچ صادرات، ایجاد رابط در خط 
۲۰ اینــچ اهر به منظــور افزایش 
پایــداری و تاب آوری شــبکه در 
محدوده شــمال غــرب از جمله 
اقدام ها به منظور پایداری انتقال 

گاز بوده است.

انتقال بیش از ۸۰۴ میلیارد مترمکعب گاز طبیعی به مبادی مصرف
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